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Příloha 1 

1. Jak dlouho učíš? 

Učím od září.  

2. A jakou funkci zastáváš momentálně třídní učitel, párový učitel, asistent? 

Jsem párový učitel, z toho jedno pololetí jsem měla hodiny výtvarky, ale jako samostatně, 

jinak párová učitelka ve druhé třídě a ve čtvrté třídě. 

3. A kolik hodin máš týdně.? 

Týdně ve škole? 10 hodin. Plus, teda přípravy doma, ale tady 10 hodin. 

4. Jak dlouho jsi začala po ukončení studia učit, nebo jestli si už v průběhu začala učit? 

Učit jsem začala v průběhu studia ve čtvrtém ročníku Pedagogické fakulty. Obor učitelství, 

pro první stupeň. A jakoby praxi s dětma mám dlouhodobější, ale to spíš volnočasová 

pedagogika, a co se týče přímo jako pedagogiky základního vzdělávání, tak je to tady teďko 

od září. Takže jsem začala před ukončením studia ještě. 

5. Škola, na který momentálně učíš, je tvoje první? 

Ano, moje první škola, na který učím. 

6. Jak tě fakulta připravila na výkon učitelské profese?  
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Určitě nejsem připravená jako do zaměstnání jako. Ty zaměstnanecký vlastně jako vztahy 

se zaměstnavatelem, s úřadama a podobně. Myslím si, že mám docela pevný základ v těch 

hodnotách, jako jaký by měl učitel být. Co by měl teda zastávat za hodnoty, kam by měl 

směřovat s těmi dětmi, jaký metody používat, jaký formy střídat, jak se nějak jako orientovat 

v tý výuce. Co si myslim, že jsem určitě nebyla připravená na takový to rozvržení učiva do 

celýho roku, protože to jsme na fakultě nějak nedělali dopodrobna nebo asi to je těžký 

odhadnout taky na základě tematických plánů, který má každá škola jiná. Tak je to trochu 

jinak na každý škole. Takže to jsem získala až díky jako praxím, že si dokážu představit co 

v kterým ročníku se probírá a co v který části roku ty děcka zvládají a rozhodně jsem nebyla 

připravená na tu organizační práci toho učitele, což si myslím, že to je ne-li až 50% možná 

toho co jako učitel dělá, není to úplně můj případ jako párovky. Ale když vidím třídní učitele, 

tak si myslím, že opravdu velký procento tý práce je ta administrace, kterou nás podle mě 

nikdo jako neprovádí na fakultě. To až v tý praxi. 

7. A co ti při přípravě na učitelskou profesi chybělo? 

 

Co si myslím, že by mělo bejt víc zahrnutý, tak je opravdu ten zaměstnanecký jako poměr a 

vztah. Ale nevím, jestli na vysokých školách, nebo už třeba na středních. Jestli to není už 

vlastně úloha středních škol, protože spousta lidí jde už po střední někam pracovat. Takže 

možná to trochu. Vím, že jsme se jako v některých předmětech dotkli tý legislativy, 

školského zákoníku nebo prostě spíš pedagogického zaměstnání, ale myslím si, že bych, 

kdyby neříkám, aby na tom byl zaměřený celý předmět. Ale spíš to tam do něčeho jako ještě 

víc zapojit. Vím, že jsme měli profesní etiku, ale tam jsme se úplně podle mě nezabývali tím 

jako - jo zabývali jsme se tím, jak je braná ta role, nebo to povolání učitele jako ve 

společnosti. A jaký má etické kodexy a podobně, což je velmi důležitý, ale myslím si, že z 

tý právní , z toho právního hlediska bych to klidně rozebrala víc, jaký my máme práva vůči 

škole vůči zaměstnanci vůči rodičům. Jaký naopak máme povinnosti, jestli to je teda opravdu 

jako j tli máme plnou zodpovědnost za vzdělání, nebo jestli ta plná zodpovědnost je na 

rodičích a jakoby víc jestli je to vlastně asi třeba prodiskutovat, rozebrat. Že víc, ty práva 

povinnosti vůči rodičům, zaměstnancům, žákům vlastně a naopak. 
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To je asi jedna věc. No a pak samozřejmě, díky tomu, že jsem teďkonc byla v praxi a zároveň 

studuju tak jako vidím, že to, že to je to nejlepší, co jako může být, že jako probíhá ta praxe 

souvisle s tou teorií a vidím to tak, že spousta těch spolužaček, který nejsou v praxi a choděj 

jenom jako na to studium, tak si vůbec nedokážu představit, nemají to srovnání těch dětí, jak 

jako jaký mají dovednosti, čeho jsou schopní v různém věku a podobně, protože to prostě 

tam není, takže může se říct klasicky jako víc mějme víc praxe, víc praxe na druhou stranu 

já si myslím, že máme dost předmětů, kde máme praxe, ale to jsou ty praxe, kde prostě 

pracuješ s kolektivem, který vůbec neznáš, jseš tam prostě hozená do vody, jako pracuješ s 

neznámou skupinou, takže tady dynamika tam je úplně jiná, takže možná víc víc dlouhodobý 

praxe. 

8. Co tě nejvíc v praxi překvapilo doteď? 

Překvapila mě neprofesionalita zaměstnavatele. Myslela jsem si, že to bude víc 

profesionálně a že co se týče jakoby od smluv, kdy trvalo podepsání i v řádu měsíců, po 

přístup vedení. Pak mě hodně překvapilo hodně moc rozdílný přístup učitelů, i když jsem si 

myslela, že vlastně když jedeš, když že by škola měla bejt jako víc jednotná, protože má 

nějakou myšlenku nějakou, něco, s čím se jako chlubí na veřejnosti, ale vlastně potom 

nepřipadá mi tady, že to takhle vnímají všichni, že to je stejně to co, což je samozřejmě 

dobře, že je to individuální, ale vlastně jsem to nečekala, že to je až tolik ty rozdíly v tý 

výuce. Pak mě překvapilo, že třeba takováhle škola nemá podchycený nový řady učebnic, 

který my jsme tady řešili. A nikdo to jakoby nevěděl, což nevím, čí je to chyba. Asi paní 

zástupkyně, někoho kdo objednával učebnice. Ale vlastně, že, že se jakoby ne todleto ne 

nehlídal. 

A pak mě ale pozitivně překvapilo samozřejmě, kolik je nabídek vzdělání, kolik je nabídek 

nějakýho profesního růstu, nejenom jako vzdělávacího, ale i tady na půdě školy. Hmm, 

překvapilo mě asi sama na sobě jsem se překvapila, že stále dokážu asi improvizovat nějak 

bejt docela pružná v tom, co se děje a taky mě překvapilo to, že člověk hrozně rychle 

propadne nějakým stereotypům a nějakým vzorcům chování, který vlastně třeba ani nechce 

dělat, ale dělá, že to přebírá jako tak různě od kolegů.  

9. A co je pro tebe teď náročný v praxi nejnáročnější? 
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Nejnáročnější je konec školního roku, kdy děti, jakmile je teplo a hezky, tak chtějí být někde 

jinde, takže oni nedávají nebo oni je to ve škole moc nebaví už, nás to nebaví, protože děti 

to nebaví. Takže to je pro mě náročný. Jako ne vlastně jak bych to pojmenovala asi jako 

nevyhovět těm potřebám dětí, který vidím, že který jako oni potřebujou, ale protože se 

potřebuje třeba něco udělat jako jinýho, tak nebo dokončit látku nebo tak tak to je prostě 

musím asi pro mě náročný jako skloubit to, že bych jim chtěla vyhovět a ty podmínky toho 

nebo nějakej ten tématický plán, že aby se jako dokončil no.  

Je pro mě hodně náročný říct některým z kolegů negativní zpětnou vazbu.  

Je pro mě náročný vyznat se v systému škola online. Hm to bude všechno jinak. 

10. Co se ti naopak daří, z čeho máš prostě opravdu radost, že jsi na sebe pyšná? 

Jak už jsem zmiňovala, asi se mi daří jako bejt teda jako pružná v těch věcech jako reagovat 

na aktuální potřeby těch žáků a daří se mi s některými kolegyněmi vycházet vztahově. To je 

příjemné a myslím si, že mi daří jako dávat zpětnou vazbu i vedení, když je to když že mi 

nedělá problém říct nějakou konstruktivní kritiku, což se možná trochu tluče, že jsem 

předtím řekla, že mám problém, čím dávat negativní kritiku někomu nějakýmu z kolegů. V 

tomhletom já vidím trošku rozdíl jako. Jakoby jak to tady funguje a kritiku někomu jako 

osobně prostě hele, tohle, to se mi úplně jako nelíbí. No, takže to v tom vidím trochu rozdíl. 

Takže asi to funguje. 

11. Teď v průběhu přímo výuky, když teda učíš, tak jaké jsou tvoje největší obavy? 

Záleží, ve který třídě učím. Ve 4. Třídě se obávám toho, že ty děti to nezaujme, že budou 

otrávený. Že jim jako to, co pro ně připravíme, tak, že jim to nepředáme tak aby to jako 

pochopili, že prostě si neodnesou z toho to gró, na který jako cílíme. Tak toho se vždycky 

jako obávám, ale není to obava, která by byla jako můj strašák, ale spíš taková obecná, že 

bych, že si na to, že mě na tom fakt záleží, aby to tak, aby to jako proběhlo dobře, aby se to 

splnilo. No a potom, když když obzvlášť když je ta ta motivace dětí jako na 0. Když nejsou 

motivovaný, tak mě to jako mrzí, protože třeba často hnedka nevím jako, jak bych jim to 

ozvláštnila jinak, nebo si myslím, že to je třeba docela dobře vymyšlený a je to stejně nebaví. 

Tak pak mám jako jo z čeho mám obavu tak je to, že abych se zase nesklouzla k nějakým 

vzorcům chování nebo hodnocení, nebo i vzorcům, jako toho, jak učitel předává látku, nebo 
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nějak nějak ten obsah vyučování, vzdělávání. Jakoby takovýmu vzorci, kterej jako není 

úplně adekvátní, kterej je třeba nerespektující vůči dětem. 

12. Takže jaký je druh podpory pro tebe jakožto začínajícího učitele u vás na škole? 

Tak nejvíc to je ta možnost, že můžu bejt párový učitel. o jsem za to hrozně ráda, protože 

nechtěla bych začít, jako kdybych měla jít do praxe například rovnou, tak rovnou mít 

nějakou třídu, jenom prostě rovnou, jenom jako hodiny i jako sama. Takže to je pro mě asi 

největší podpora toho, že můžu být jako párový učitel s tím, když mě teda samozřejmě brali, 

že mě takhle chtěj ale já bych se nehlásila na pozici jako samostatně učící. Potom je tu nějaký 

supervizní setkání nováčků. To si myslím, že je jako velice velká podpora, protože se tam 

vlastně řešilo spousta věcí, který člověk třeba ani neví jak je pojmenovat, vlastně zjistí, že 

to trápí vícero lidí a neví, jak to má řešit, ale na tom hrozně se to třeba jako si dáme nějak 

nějaký rady, nebo se nebo tak kdo to vede, že jo? 

Takže to vezme ten problém, jde za vedením, zeptá se a přinese nám řešení, nebo ho napíše. 

Takže to asi byla velká podpora, tak. No a potom, co si myslím, že je ohromnou podporou 

taky to, že můžu u toho ještě studovat, protože prostě se to hrozně prolínalo praxe tady jako 

začínající učitelka tady tak s tou fakultou jako okamžitou teorií, nějakou reflexí s jako 

podloženou teorií. Tak to, kdybych mohla mít jako celej svůj profesní život, tak to by bylo 

jako výborný, protože je člověk furt v nějakým jakoby nadhledu nebo tý sebereflexi. Že 

potvrzuje jakoby něco, co dělá dobře. Nebo tohle bych neměla dělat, protože teď jsme to 

zrovna probírali. Nevím. No, takže to je asi, jako je taky dost důležitá věc, no. 

13. A je něco od školy a její podpory, co ti naopak chybí? 

Uvádějícího učitele jsem neměla, nevím, jestli to z důvodu toho, že jsem párová učitelka, 

tak se předpokládá, že můj uvádějící učitel bude ten, u kterýho páruji. Ale jelikož páruji ve 

2 třídách, tak to není zcela jasné, kdo je, kdo by byl mým uvádějícím učitelem a nevadilo by 

mi to zároveň nevím, jestli tu úlohu vlastně neplní trošku to hnízdo nováčků. Nevím, jestli 

vůbec tady uvádějící učitelé na škole fungujou.  

Chybí mi zpětná vazba od vedení. Tu nemám, uvítala bych klidně víc jako hospitací, vlastně 

s nějakou další reflexí, což jsem dostala, což bylo 1 a to je asi v rámci projektu demokratická 

kultura školy, kdy v hodině byla Nataša Mazáčová, která mi dala jakoby dej si požadavek, 
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kterej chceš, abych ti sledovala a já ti to budu sledovat, pak se o tom pobavíme, tak to bylo, 

to bylo skvělý. To bych jako klidně využila víckrát. A to si myslím, že dalo hodně, no. 

14. Jaké je jednání s rodiči tvých žáků, jak se ti s nimi daří jednat? Pokud jsi tedy ve své 

pozici párové učitelky s rodiči jednala. 

Tak jednala jsem s rodiči jenom v případě, že se chtěli řešit problémy. Jindy jsem s rodičema 

nejednala. A byla jsem překvapená, na kolik dokážu si stát za tím svým názorem a 

nesklouznout jako k nějaký podřízenosti pod těma rodičema. Zároveň jsem nějak jako cítila 

jistotu toho, že mám už nějaký základ v tom oboru a že přece jenom už mám za sebou něco. 

I když nám dostudovaný tak, že na něčem stavím ty svoje argumenty, že jsou podložený 

nějakou opravdu jako odbornou činností nebo odborným studiem. T kže to mě překvapilo, 

že i jako nějakej asertivní přístup tam byl, že mi nepřipadalo, že bych se jako zalekla toho. 

A je něco, co tě překvapilo? Nebo vyvedlo z míry, při tom jednání? 

Ty jo přemýšlím, nevím. Asi ne, asi jsem to očekávala takovýhle jednání rodičů, protože jak 

už jsem říkala, mám zkušenosti s volnočasový pedagogiky, kde to řešíme zase s rodičema, 

což je, jako je to rozdíl, protože tam ty děti chodí dobrovolně a my nemáme jako volnočasový 

pedagogtu vzdělávací povinnost nebo takl ale zase je to o tom přesně, že oni něco chtějí a 

tady taky něco po nás chtějí ty rodiče v tý škole a musí pro to taky sami něco dělat, ale tam 

jsou podle mě víc motivovaný k tomu k tomu vyhovět tomu volnočasovému pedagogovi. 

Tady mi to tolik nepřijde, že tady je to moje dítě, který se musí kvalitně vzdělávat, ale 

neuvědomuju si, že tady je dalších 30 dětí, takže to ne, že by mě to překvapilo. Já jsem s tím 

počítala, jenom mě to mrzí, spíš že to tak jako furt je ve společnosti. Ale jsem ráda, že zase, 

že jsem párovka, protože jednat s těma rodičema jakoby samostatně, tak vím, že to je určitě 

mnohem těžší a takže jsem ráda, že jsem nekomunikovala ve dvou, protože to bylo prostě 2 

na 2. 

No a co se týká takhle rodičů, uvítala by si nějakou podporu už třeba na fakultě? 

My se toho dotkli v předmětu psychologie nevím, čeho, nějaký psychologie a myslím si, že 

1 2 semináře jsme to nějak rozebírali, pak možná v nějaký ještě v rámci nějaké komunikace 

jako komunikační dovednosti, nebo komunikace žáků, žák učitel, učitel, rodič, žák, rodič a 
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podobně. Myslím si, že to je málo, protože tady to jednání s rodičema je hlavně o 

komunikaci. Mohlo by to být mnohem víc, teda jako pro mě.  

A asi nějaký jako simulace v rámci pedagogiky jako za nějakých příkladů, ale tím, že zrovna 

vím, že tenhle ten předmět jsme měli online, tak asi i díky tomu v covidu, takže asi i díky 

tomu to nebylo tak kvalitní. Nebo jsme si to nemohli tolik vyzkoušet, ale vlastně bych to 

klidně propojila s nějakým dramaťákem, kdy prostě se přes ně jakoby zkoušíš tu situaci. 

Přijde ti naštvanej řidič, nebo přijde ti milej rodič. Jak dát i tu pozitivní zpětnou vazbu? Jo 

že jo, no a od od školy nějakou podporu v tomhle. No určitě, jako je dobrý, když a tady mám 

ten pocit, nebo mi to tak přijde, že ta škola v 1. Řadě stojí za tím učitelem a snaží se jako 

bránit chránit svýho zaměstnance. No že jako stojí za tím pedagogem, a protože ho přijala s 

nějakým, je to rozhodnutí toho zaměstnavatele, že přijel toho zaměstnance, tudíž by měl za 

ním stát, že opravdu dělá to, co dělá, že to dělá dobře, věřit mu, což tady takovej pocit mám, 

že jako kdybych šla za vedením nebo za speciálním školním pedagogickým pracovištěm, tak 

vim že bych tu podporu tam měla, protože ikdyž jsem psala teďkonc, třeba poznámku 1 

žákovi, tak si mě speciální pedagožka si se mnou sjednala schůzku, aby mi vlastně vysvětlila, 

jak s tím žákem jednat a jak zároveň to třeba zapisovat do tý poznámky, abych se vlastně 

kryla, aby tam opravdu bylo to, co jak by to správně mělo bejt, takže to mi přijde jakože 

podpora dobrá, to bylo super. 

15. Jaké jsou nejčastější problémy při plánování a přípravě tvých hodin? 

Časová náročnost, prostě skloubit to s časem, a to je zase na úkor toho, že studuju. Nevím 

zase kdybych pracovala na plný úvazek, na kolik bych to stíhala, zase že bych měla víc hodin 

a víc času bych teda byla v práci. 

No stále jako stanovování cílů, to si myslím, že jsou to spíš takový nevyřčený cíle. Možná 

spojený s nějakýma hodnotama. Ale nevycházejí, jako podle mě nevycházejí moc, za mě jo, 

moc nevycházejí z kurikulárních dokumentů, protože s těma aktivně prostě tolik nepracuju. 

Ale zase tím, že jsem párovka a vlastně není na mě ta zodpovědnost toho úplně jako toho 

vzdělávání a nejsem tady hlavně jako full time jako celou dobu s těma žákama, tak asi možná 

ten důvod proč s tím tolik nepracuju. 

16. A co by si chtěla pro tu svoji budoucí praxi vylepšit, máš nějaké vlastní cíle? 
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No tak v 1. Řadě je to odstátnicovat a pak bych ráda se vzdělávala dál, no, protože to podle 

mě udržuje v nějaký ne střídmosti se jako v bystrosti nebo orientaci v tom, co se jako děje, 

co je v uvozovkách trendy v našem oboru a potom taky co je jakoby výzva nebo co bych 

chtěla. Nevím, jestli vylepšit. Já bych nechtěla učit víc než 5 let v kuse takhle jo, takže to je 

asi pro mě taky nějakej cíl, abych, abych to neměla, tak jo, tak teď mám práci, je docela 

dobře, třeba placená nebo nějak jako plat v pohodě, tak že ustrnul jakoby v tý jedný práci na 

dalších 10 let, protože prostě jinou práci se mi nechce hledat, nechtěla bych bejt ve školství 

víc než 5 let v kuse, protože si chci si nechat jako odstup zase nebo prostě načerpat z něčeho 

jinýho. A třeba se pak vrátí do školství, ale s jinejma zkušenostma z jiný práce, takže to je 

asi vlastně no. A ještě teda skloubit osobní život s pracovním životem. To znamená, že pokud 

bych měla děti, tak nechci na úkor dětí ve škole zanedbat vlastní děti. 

17. Uvažovala jsi někdy o odchodu ze školství? Proč?  

No tak jak jsem o tom mluvila v předchozí otázce, takže prostě uvažuju o tom, že chci odejít 

ze školství po nějaký určitý době, abych si udržela ten odstup, nadhled. No ale jako pak to 

jsou takový věci, že uvažuju o tom, že skončím prostě ve chvílích, kdy jdu domů z práce 

úplně jakoby vyčerpaná a že se to, že se tam třeba ten den nepovedl, nebo jsem s někým 

nevyšla jako s kolegy s kolegou nebo tak, a to má jako člověk pocit, že ty jo, mám to 

zapotřebí, chci se o to vůbec dělat a zároveň v průběhu studia jako, to ta otázka, jako přišla 

několikrát, že vlastně já vlastně vůbec asi nevím, jestli chci učit, nebo jestli chci dělat tuhletu 

profesi, protože třeba si člověk uvědomí, jak moc náročný to vlastně je, nebo že se hrnou 

nároky a nároky a i s tim, jak jde to studium, nebo i potom, když přišla ta jakoby první jakoby 

rok v tý praxi vlastně kolik toho všeho je, tak se toho člověk možná trochu někdy zalekne a 

řekne si, ty jo, tohleto vlastně nechci dělat, ale ono to taky asi jako v každém zaměstnání 

možná no. 

18. Dala bys nějaké doporučení začínajícím učitelům? 

Když bych dávala radu někomu, kdo teďkon studuje, nebo kdo jako dokončuje vysokou 

školu a ještě v praxi nebyl, tak by to bylo určitě nejdi hnedka učit sám, pokud máš možnost 

dělej třeba nejdřív asistenta nebo párovou učitelku, prostě jako nemít to třídnictví, třeba jo 

nebo nebo si vzít jenom půl úvazek a zkoušet prostě. Pokud by to někde šlo na nějaké škole, 

mít jenom třeba nějaký předměty. I jakoby si zkusit, která třída mi vyhovuje. Já jsem hrozně 
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ráda, že jsem ve dvojce a ve čtyřce, protože prostě tím, jak je to rozdělený na 2 vzdělávací 

období, tak člověk jako neví, co mu víc vyhovuje. A teď jsem opravdu zjistila, že mi třeba 

vlastně víc vyhovuje to 2. a předtím jsem si ale myslela, no to určitě ne ještě čtvrá pátá třída, 

to je na mě moc jo velký a vlastně to vůbec není, že si to člověk musí vyzkoušet, takže to 

bych doporučila. Pak bych doporučila být asertivní, ale i vůči jako zaměstnavateli, protože 

to že se jako nedostane smlouva včas, to že se nedostane platební výměr včas, to je něco, co 

jako nikdo nikomu neřekne, ale vlastně teďkon zpětně, já už to vím a vím, že by to bylo, že 

to prostě pro mě bylo potřeba taky, abych měla nějakej čas na rozmyšlenou. Jestli teda jestli 

tu práci beru nebo ne? A zároveň s tím souvisí, abych teda dostatečně dopředu měla všechny 

informace o tom, co ta práce obnáší, protože, a to je doporučení další, zjistit si to, nebo nějak 

to nějak jako potom opravdu se pídit někde, ať už od vedení nebo třeba od nějakých 

zaměstnanců v tý škole se s někým spojit napsat někomu, protože mě osobně vedení řeklo 

vlastně naprostý minimum toho, co se po mně bude chtít, oproti tomu, co se opravdu reálně 

po mně jako chtělo. Takže vlastně, kdybych třeba všechno jako nebo všechno vím, že nejde 

říct všechno, ale kdybych věděla většinu těch věcí, tak si to člověk jako taky srovná trochu 

jinak. Aha, takže tolik času vlastně reálně já strávím v tom zaměstnání, a ne jenom to, co to, 

co jsou, mi bylo řečeno. Je to těžký hrozně, takže. Obzvlášť když je to jeho první zaměstnání, 

tak ani neví na co se třeba ptát, že jo atak. 

 

Příloha 2 

1. Jak dlouho učíte? 

2 roky. 

2. Jakou funkci momentálně zastáváte? Třídní učitel, párový asistent a kolik hodin máte 

týdně? 

Jsem třídní učitel a 2 hodiny učím jako na 2 stupni výtvarku, ale. Zastávám funkci třídního 

učitele na prvním stupni.  

3. Kolik celkem máte hodin týdně? 

22. 
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4. A jak dlouho jste začala po ukončení studia učit? 

Hned hned jak jsem já už jsem učila předtím, než jsem dost dokončila studium, ale právě 

jenom malej úvazek. Ale neučila jsem právě na 1. Stupni učila jsem na 2. a po škole jsem 

nastoupila hned od září na 1. stupeň jako třídní učitel. 

5. Škola, na které učíte, je vaše 1.? 

Ano. 

6. Jak vás fakulta připravila na výkon učitelský profese, jak se cítíte být připravená na 

vaši profesi? 

Tak co se týče třeba mám jako přehled, že jsem nešla úplně jako do nového prostředí, ale co 

se týče jako nějaký praxe, tak to téměř jako připravenost 0. No co taky jsem vůbec jako 

nevěděla, jak komunikace s rodičema, která byla úplně pro mě nová, to jsem na žádnejch 

praxích vlastně nezažila, ani se tomu ta fakulta vůbec jako nevěnuje, to tam je úplně hluchý 

místo. Co se týče teorie, tak samozřejmě tam ta připravenost byla, ale tu teorii v tý praxi to 

je prostě třeba 1/3 z toho, co já potřebuju nebo co jsem potřebovala vědět, no. 

7. Čeho jste si na fakultě nejvíce cenila? 

Tak jako samozřejmě tam hráli hlavní roli ty praxe i ty souvislý, kdy jsem si vlastně jako 

jsem aspoň viděla, jak to v tý škole trošku chodí, jak jsou ty děti připravený, nebo o těch 

učitelů, jak se jim to předává, protože vlastně při těch seminářích a přednáškách mě nikdo 

vlastně neřekl. Jak to mám naučit? Jo, a když se mě třeba teďka 1 kolegyně ptala, jak se učí 

v Hejnýho matematice? Něco tak já jsem jí ale nebyla schopná jako říct, jak se to vlastně jak 

jako že si na toto dítě má přijít samo? Samozřejmě, ale už jako nevím jo, že třeba u toho u 

té klasické matematiky, tam u toho sčítání přes desítku už vím. Jak že se to jako musí 

rozkládat a tak a tohle nás třeba když teda konkrétně mluvíme o té matematice, tak nás 

nepřipravila. To, že musíme si připravovat jako práci pro třeba rychlíky, jak přistupovat k 

těm pomalejším? To myslím, že na té fakultě tam to bylo zaměřený, ale takový všechno jako 

okrajový jo že, že mi to nepřišlo jako do hloubky, na to, že to je jako 5 let studia. Tak všechno 

bylo takový jako chvilku, tam chvilku tam ale nic pořádně. A pak, kdyby se jako to zkrouhla 

a opravdu se zaměřilo, já nevím, že třeba 1 2 roky by opravdu byly takový okrajový všude a 

pak už se fakt zaměřoval konkrétně na ty věci, tak by to bylo, dávalo větší smysl. 
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8. Je něco, co vám při přípravě na fakultě chybělo? 

Ta připravenost do praxe  no, protože já jsem vlastně ani třeba vůbec nevěděla když jsem 

nastoupila v tom srpnu na toho přípravného týdne, tak já jsem byla jak Alenka v říši divů. Já 

jsem vůbec neměla jako připravenou žádnou výzdobu do třídy, ani nevím, ani jsem pořádně 

nevěděla, jak si to mám jako sestavit. Pak teda byl to šílenej strach. Za ten tejden si to jako 

opravdu připravit, ale naštěstí jsem měla jako skvělý kolegyně, který mi pomohli, a kdyžtak 

jsem to potom jako za pochodu dodělávala. A hlavně mi pomohlo i to sdílení potom jako s 

kamarádkama, co jsem s nima studovala, tak jsme se jako i navzájem jako byli v kontaktu a 

dávali jsme si různý typy a to platí do dneška no. 

9. Za ty 2 roky, co učíte, tak co vás nejvíc překvapilo, nějaká situace nebo něco, jak se 

kde co dělá, cokoliv pro vás překvapujícího? 

Mě překvapilo, jako nevím, jak je to na ostatních školách, ale taková ta pomoc jako opravdu 

v tý škole. Jo ať se týká toho vedení, že cokoliv potřebuju, tak se hned můžu obrátit, kolegyně 

jsou mi jako vstřícný ke všemu. A co jsem teda byla spíš negativně překvapená, tak je ta 

komunikace po těch emailech. To je prostě nepřetržitá smršť, jako hlavně na začátku v té 1 

třídě. Když jsem měla ty rodiče, tak to byla nepřetržitá smršť různejch otázek a myslím si, 

že jako nevím, jak se to teda řešilo dřív, když ještě žádný emaily nebyly, protože. To jsem z 

toho měla pak už jako depresi, že to fakt nezvládnu, protože já jsem se ještě taky zajížděla v 

tý škole a teď najednou jsem měla odpovídat na 1000 dotazů, které jsem třeba ani nevěděla. 

Tak to samozřejmě jako pomohly ty učitelky, ale bylo to fakt psychicky náročný. Ty 1-2 

měsíce v tý škole byly po všech stránkách úplně jako vyčerpávající. No a to právě ta fakulta 

mě téměř na tohle nepřipravila, že to bude takováhle smršť. Nebo ještě, jestli můžu, takže 

třeba vůbec není i zaměřený nějakej předmět jako na nějakou psychohygienu toho učitele, 

jako bylo nám řečeno, že si nemáme tahat jakou práci domů, ale to si myslím, že je málo, že 

prostě jako nějaký, třeba i tipy, jak se trošku odreagovat jo a takový, že toho bylo tolik, že 

jsem to furt řešila až do noci, pořád dokola a tak, a to i teď ještě jako občas jako mívám, no. 

10. Co je pro vás v praxi náročné? 

Pro mě je náročný, že je tam strašně, jako je to fakt nabitá třída nebo vůbec ty počty jako v 

těch třídách. Jo já učím ve třídě, kde je 28 žáků, někde to samozřejmě ještě víc a je to masakr, 
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že se nemůžu soustředit na to, co bych chtěla zapojovat takový aktivity, co bych chtěla, 

musíme a jsem svázaná tou tou metodikou, která prostě je naplánovaná. Je to super. 

Samozřejmě vím, co a jak, ale musím to jakoby furt dodržovat. Abysme to zvládli abysme 

to stihli a takový ty jako že musíme do nebo, jak nám říkali na fakultě, že tam je jako jak 

jsme si sestavovali různý ty přípravy, kde byly různý ty hry. No tak to kdybych měla dělat 

jako v praxi každej den, no tak se zblázním a nic nestihnem a děti budou rozjívený. Ta kázeň 

taky v tý třídě, jako se nemůže dělat v takovým, že by jako běhali, protože jakmile se někam 

rozběhnou Nebo je něco mimo, No tak pak už je zase jako dávat dohromady. To je fakt 

náročný, takže. Kdyby to šlo, tak jako zmenšit nároky v těch třídách, jako co se týče počtů? 

No že oni že jo nějakých 34, maximálně 34 dětí a to je prostě jako pak už o ničem. No takže 

to. Nemáme žádnou párovou učitelku, žádný asistenty jsme na všechno vlastně sami, protože 

ředitelka jako razí heslo, že radši dá peníze nám ale musím jako víc peněz nám, ale zase si 

to musíme jako máme teda školního psychologa, kterej by to měl jako zaštiťovat, že 

vždycky, když nějakej problém, nebo žák se specifickou poruchou, nebo když se nám nezdá, 

tak je tam pošlem. Ale nemyslím si, že to úplně funguje, no nebo na ně. Jako potřebovala 

bych tam asi většího jako experta na to. 

11. Co se vám naopak daří, z čeho máte radost? 

Jo jo já mám vždycky takovej uspokojivý pocit, když si jako já si nastavím něco, co chci 

jako v ten den nebo probrat, nebo za tejden a vždycky v pátek mám takové jako hřejivý pocit, 

že jako jsme to všechno zvládli, takže asi se mi daří dodržovat ty moje stanovené cíle, co 

chci, takže to a už mám na to naučený i ty děti, že to fakt jako. Frčí no takže. To a. I poměrně 

si myslím na to, že tam je tolik dětí, tak i ta kázeň jako docela jde. Není to samozřejmě, 

kdyby seděli všichni s rukama za zádama, ale není to, že bych tam řvala a bouchala do stolu. 

A takový to jako oni ví, že že už jsme na sebe tak najetý, takže nějaký i to nastavení mezitím 

mnou a tím nebo těma žákama, to si myslím taky podařilo. A tak samozřejmě jako někdy 

jsem z toho jako smutné nebo jako vyčetla, že to nemám tak dobrej pocit, ale jako fakt se 

snažím to jako držet.  

12. Jaké jsou vaše největší obavy v průběhu výuky? 

Obavy no. Spíš, co se týče, jako není to ani tak výuka jako ten třídní kolektiv, aby se mezi 

sebou jo že, jakmile tam je vždycky nějakej problém, že si něco udělá a už to zase už do toho 
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začínají ty rodiče šťourat, i když to třeba není zas takovej. Problém tak to abych jako 

nezklamala jak ty rodiče, tak i to i ty děti aby. Jako jsem neřekla, nebo neudělala něco, co 

by pak je třeba mu a víš, že bych to ani jako nevnímala, ale že to pak jako oni si vezmou a 

budou to jako si do budoucna to pro mě úplně nějaký trauma, i když jako víš jako jak volit 

slova a jak. toudělat víš, jako že třeba přijde nějakej problém, kterej já beru jako malichernost 

a řeknu, prosím tě, za vyřešíme to za chvilku a pak už na to zapomenu. Ale oni už jako to 

berou. No tak pani učitelka o nevyřešila a tak. Takže jako rozlišovat opravdu jako důležitý 

problémy těch dětí na úkor nějakejch jako malichernosti, které nejsou zas tak podstatný, 

takže to ještě úplně nevím jak, jak to jako brát. 

13. Jaký je u vás na škole druh podpory? 

Hele já když. Už jako vidím, že třeba už tam začíná bejt těch konfliktů jakoby víc, že já 

nevím a. Ono, hlavně se to děje hlavně v té družině, jo, kdy já tam jako nejsem a nemám nad 

tím takovou kontrolu. Takže nevím jak to tam funguje a já je vidím, že jo při té výuce kdy 

oni dávaj pozor, nebaví se, ale tam už mají jako volnou zábavu. Přesně tak, teď jsi mě 

vypadlo, co jsem chtěla říct, jo, takže mám potom, když už jako jde do tuhého, tak máme 

právě tu, že se můžeme obrátit na tu psycholožku, která přijde s nějakým preventivním 

programu do tý výuky, že se domluvíme a ona na 1 vyučovací hodinu s nima přijde. Za nima 

přijde a povídají si jako o tom. No já jsem tam taky jako toho součástí, ale jsem spíš takovej 

tichej pozorovatel. Tak třeba tenhle druh podpory. No pak teda samozřejmě, když už to 

vyústí do nějakého hlubšího konfliktu, tak třeba si zveme rodiče vždycky, když já potřebuju, 

tak tam může bejt vedení se mnou, kterým, kterými stojí jako za zádama. A mám tu podporu, 

že to pak jako probere. 

14. Měla jste uvádějícího učitele nebo nějaké setkávání nováčků? 

Tam na tý škole u nás to moc jako nastavený není jo tam ta ředitelka je skvělá všechno, ale 

když obsadí to místo, tak už jako si jedeš jo a já jsem teda na to, že jsem byla po škole, tak 

jsem byla hned hozená do vody, že mi hned šoupli prvňáky, kdy je to prostě nej největší jako 

stres. Největší zátěž a naštěstí jsem měla jako, protože tam jsou jako paralelky 2 nebo už 

jsou 2. Třídy. V tom ročníku tak jsem měla skvělou jako tu kolegyni, která mě prostě zaučila. 

Řekla mi, co a jak. Vždycky jsem se na ní mohla obrátit, ale jako že bych byl úplně zavádějící 

učitel to tam takhle není a každej si tam vlastně může dělat, co chce. Jo a tam už začíná i ten 
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problém, že si každému může učit podle jakýkoliv učebnice chce, takže tam už pak je i jako 

nastává ten konflikt, že mi třeba 1 2 jedeme 1 řadu učebnic, ale ty starý učitelky jsou zvyklí 

učit podle něčeho jiného. takže teď se tam změnil Metodik 1 stupně. No a už tam začínají 

rozbroje, že oni se nechtějí přizpůsobovat, no takže a tamta ředitelka si myslím, že by prostě 

si nás měla svolat a říct, hele, tak to bude tak tak tak a všichni se musejí přizpůsobit. Pokud 

nechceš tak odejdi, ale já jsem na tu školu jako chtěla hodně jít, takže i před tydlety jako ne 

úplně nezvládnutý situace, ale to, že tam nebyl žádnej začínající, nebo teda ten zavádějící 

učitel, tak si myslím, že zase jsem si musela poradit sama. No vzhledem k tomu, jak tam 

mám právě ty jako kolegyně, na který se vždycky můžu tak jako, ale kdyby to bylo jinak, 

tak samozřejmě bych to ocenila, že jakoby byl v opravdu někdo stanovenej a říct, hele, tak 

na tohle vždycky můžeš, jo to takhle vůbec nebylo. A já jsem navíc o tu pozici. Jo tam se 

byla ptát někdy v únoru. Ona mi říkala, že zatím jako volná pozice není a tím to haslo a už 

se jako blížil květen jako začátek června a přišlo mi emailem, jestli teda nechci 1. Třídu, že 

to nebylo ani jako face to face, ale je to prostě po emailech, jako tak jsme toho komunikovali, 

no a žádný jako takový... 

15. Máte v přípravném týdnu nějaké rady nebo setkávání? Uvedli vás na nějaké radě jako 

novou paní učitelku? 

Ne já myslím, že jak jsem tam jako učila ty 2 hodiny tejdně předtím předtím, jak jsem natolik, 

že už jí nebrali jako automaticky, takže žádný, když se tam představovali, potom na tý radě 

jako nováčci. No tak mě nikdo nepředstavil, že já jsem tam byla takovej jako tichej, co tam 

jako vplul a já teda nemám ráda jako veřejný ty, takže mi to ani tolik nevadilo, ale že by si 

ta ředitelka se mnou sedla a řekla, jak vlastně třeba ten celej rok jako funguje? No tak to mi 

nikdo neřekl jako no. 

16. Jak zapisujete do třídnice? 

Máme bakaláře, ale 1. A 2. Třídy to jako nepoužívaj a jsou normálně klasický žákovský a 

klasická třídnice. Takže my tam tu elektronickou podobu moc nemáme, ale to mě taky učili 

za pochodu. Jo, jak se to vyplňuje no. Jo taky jako kolegyně prostě, takže díky kolegyním 

vlastně všechno jakoby dozvěděla, naučila. 



15 

 

17. Jaké je jednání s rodiči vašich žáků a jak se vám daří s nimi jednat? Zaskočilo vás 

něco v jednání s nimi? 

No spíš mi jakoby zaskočilo, jak moc jsou ty lidi rozdílný, jo že jako opravdu se to snažím 

dělat na maximum, a u někoho vidím jako pozitivní odezvu, že mi i poděkujou jo za něco 

třeba nadstandardního , co bych já vůbec nemusela ělat a někdo to bere jako samozřejmost. 

Ani se neozve. A jakmile se jako udělá něco, co je běžný, ale oni by chtěli furt, ten 

nadstandard, tak už se najednou ozvou jo, takže tam a komunikujeme hlavně po těch 

emailech ,nemáme stanovený žádný konzultační hodiny, třeba 1 tejdně, že bysme tam museli 

bejt, ale prostě podle potřeby, že oni se mi ozvou. Já si udělám čas, domluvíme se a uvidíme 

se. A jako myslím si, že vesměs ta komunikace probíhala jako na slušný úrovni. Bylo tam 

pár jedinců, kdy jako ..., ale zase když tyhlety blbý rodiče jsou jakoby jako v tý komunikaci, 

tak vždycky jsem se mohla obrátit na tu ředitelku a ta mi vždycky pomohla. A nebo, když 

už to opravdu jako bylo viz walterovi jako opravdu přes čáru, tak už jim odepsala ona, že 

jsem prostě byla povinná informovat vedení školy a už si to jako tak, že ona, jako když už 

fakt to hraničilo, že už jsem si nevěděla rady, tak to převzala ta ředitelka a ta je prostě a oni 

si zas taky k tomu vedení tolik nedovolí jako jako ke mně. Jo a bála jsem se právě, že jak 

jsem byla jakoby hned po škole, mladá, takže se ty rodiče jako víc dovolej a to jsem zas 

takovej jako problém neměla některý maminky. Samozřejmě mi chtěl jako radit ale jako v 

dobrým jo že jako ale to zas viděli, že já úplně jako nechci, takže to je pak to vzdali a už to 

bylo jako v pohodě, no. A jsou to sice jako tvoje rodiče, ty s nima jednáš, ale vlastně když 

jde do tuhého tak cejtíš, že to není jenom tvoje zodpovědnost, že to můžeš i dát na to vedení. 

Jo jo a to si myslím, že je opravdu jako důležitý, protože představa, že bych jako na tu zůstala 

sama, a to vedení mi řekla, no tak to je, ale tvůj problém, tak jako to bylo, to bych se asi jako 

složila. i když jako třeba ze začátku ty třídní schůzky pro mě byly prostě peklo jako opravdu 

chvěl se mi hlas, úplně jsem se celá klepala, fakt jsem na to myslela prostě tejdny dopředu, 

už jak před zkouškou, jo. Jo a teďka po těch 2 letech s těma nevím, jak to bude teďka od 

září, jestli to bude zas na novo. Jo ale teď už ty poslední třídní schůzky jsem si opravdu jako 

ne že by to bylo úplně skvělý, ale už jsem si byla jistější, tak jsem se jako koncentrovala, 

jsme se jako vydechla nadechla a už to docela jako jelo. No a vidíš i tu jako. Tu zpětnou 

vazbu těch rodičů, že některý prostě čučí, jako že máš si říkáš tak co? A některý se tak jako 
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usmějou a tahleta, podpora i neverbální. A podle mě se ještě jako důležitá, no, jo jo, jo jo a 

teď se usmějou, no tak tak sekáš, tak to není tak zlý. 

18. Jaké jsou vaše nejčastější problémy při plánování a při přípravě hodin? 

Err já jsem si to ze začátku to to v tý 1 třídě jako sepisovala po bodech. Teď už si spíš řeknu, 

co za ten tejden chci stihnout, jestli mi zbyde nějaký čas na nějakou aktivitu přesně jako 

typu, že běhají po třídě, běhací diktát a takový. Takže už si to jako moc nesepisuju ale ono 

taky je ta 1 a 2. Třída dost specifická v tom, že ta příprava není zas tak jako obtížná, že když 

máš třeba čtvrťáky páťáky, tak ta látka už je složitější a opravdu si to musíš jako přečíst abys 

tam nebyl za blbce, že tady prostě jedeš, kde je vpravo kde je vlevo, co je červená a modrá. 

Todleto takže to je dobrý a mám i tu metodiku, kde je přesně rozepsaný. Každý to cvičení a 

ještě nápady na další hry. Takže když už ti zbyde čas a fakt nevíš, tak se můžeš obrátit tady. 

Na to a. Co je super, tak protože já jsem v tý 1 třídě vůbec jako třeba na výtvarku a tyhlety, 

tak jsem furt jako hledala různě a teď si fakt zakládám ty věci, takže jsem jako myslím si, že 

to ocením. Teďka zase znova v té 1 třídě, že už šáhnu a vím. 

19. Máte nějaký profesní nebo osobní cíl, jak zlepšit svou výuku, na čem zapracovat do 

budoucna? 

Chtěla bych se víc zaměřit na ty rychlejší děti. To myslím, že jsem todleto jako podcenila, 

protože tam bylo pár dětí, který opravdu byly o dost napřed a občas se tam i nudili, tak to 

musím jako opravdu zapracovat. Třeba si dojít i do knihkupectví, něco načíst nebo nějakej 

kurz, kde jako co dělat s těmadle jako rychlejšíma žákama, protože jak jich je tam hodně 

těch dětí a sem tam na ně sama tak nemůžu říct, tak ty běž tamhle, takže teď jsem šla jako 

natiskla nějaké jako papírky. Co oni si luštěj různě, jak potřebujou a. Tak tak to na to se 

zaměřit na ty rychlejší žáky, protože se pak věnuju těm no, jsou jako na tom bitý. To to si 

myslím, že je moje slabina no. 

20. Uvažovala jste někdy o odchodu ze školství? A jestli ano, tak proč? 

Teď jako spíš v tom 2. roce a bylo to hlavně na úkor těch rodičů, ne dětí, že by se to 

nezvládalo nebo tak, ale jejich dotazy a jako i někdy jakým stylem se mnou jako jednali. Co 

se týče, jako když byl nějaký problém s tím dítětem. Tak jsem si říkala, mám to zapotřebí, 

aby se mnou takhle někdo jednal? Jako vím, že fakt tomu dávám maximum svýho času, 
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opravdu tím jako žiju. A když najednou vidíš, že jako cejtíš takovou křivdu, tak jsem si 

říkala, tak nebude lepší někde bejt tady v kanceláři a mít klid? No a furt jako se obhajovat, 

to mi přijde na tom to nejhorší, že to ta pozice toho učitelství je, že se musíš v dnešní době 

obhajovat, proč si tohle udělal a proč neudělal? A takhle a proč bylo to takhle? Třeba když 

jo to bylo i s tím lyžákem, jak jsme jeli na ten lyžák vopravdu Já jsem tam málem chcípla, 

protože to bylo strašný a pak jako některý rodiče tě ještě sprdnou, že měli mokrý věci, nebo 

to? No tak jako co mám dělat? No takže asi možná v tomhletom, ale to se asi jako otrkám. 

No že jako spíš tady ta realita těch lidí, na to si musím zvyknout, no. No a bojím se až jako 

ta generace. Tehlech dětí dospěje a budou mít svoje děti, co jako bude, protože jestli jako 

tahle generace, jako který jsou ještě poměrně jako s žili ještě za dob komunismu, kdy asi 

jako tak teď mi přijde, že to neříkám. Ale mělo by se prostě zvýšit postavení toho učitele.  

21. Jaké doporučení byste dala začínajícím učitelům v úplném začátku praxe? 

No asi si začít jako sledovat různý stránky, třeba s tou výzdobou a jako o ty prázdniny, 

protože já jsem na to, když ty byly ty prázdniny mezi státnicema tím nástupem do školy, 

vlastně si jako nic nedělám. Měla jsem relativně volnýho času a kdybych to věděla, jakej to 

bude hukot, tak bych se jako připravila. Třeba bych tam už v červnu šla a víc se jako zajímala, 

co bude potřeba, jako jak to tam funguje a sepsat si to a opravdu, abych jako to měla jako 

lepší, že teďka už zase jak půjdu znova do tý 1.třídy, tak už teď spousta věcí si nadělám teď, 

než potom jako. Takže co se týče tý hlavně tý přípravy, no a asi nepropadat panice a asi si 

opravdu zjišťovat, jaký to vedení je, protože to je fakt důležitý no. 

 

Příloha 3 

1. Jak dlouho učíte? 

Učím 2 roky. 

2. Jakou funkci momentálně zastáváte? Třídní učitel, párový asistent a kolik hodin máte 

týdně? 

Jsem třídní učitelka 3. Třídy učím 21 hodin přímý pedagogický činnosti, protože máme o 1 

míň, abychom měli čas na administrativu, ale jsem na plnej úvazek a jsem na jazykový škole, 

takže matematiku a prvouku učíme v tandemu s rodilou mluvčí. V 1. třídě funguju ještě jako 
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jazyková podpora cizinců, jazyková podpora vlastně v hodinách češtiny, takže cizinci ve 

škole mají 3 hodiny češtiny týdně od školy. Jazykovou podporu, že je hodina přítomen 

vlastně asistent, a to jsem já, abych měla do úvazku ty hodiny. 

3. A jak dlouho jste začala po ukončení studia učit? 

Hned...státnice v červnu. V září jsem začala učit, a ještě v půlce září pak obhájila diplomovou 

práci. 

4. Škola, na které učíte, je vaše 1.? 

Není, protože jsem učila minulý rok na státní škole na Praze 4 a teď pak jsem přešla na 

soukromou školu taky na prahu 4. Takže je 2. 

5. Jaké byly důvody toho, proč jste odešla? 

Velkej příliv vlastně těch uprchlíků válečných, takže mi přišlo 12 ukrajinských dětí postupně 

a bylo to velmi náročný, takže mi přišlo do třídy postupně a pak jsem nebyla spokojená s 

podporou od vedení školy, takže jsem se doma rozhodla to změnit. 

6. Jak vás fakulta připravila na výkon učitelský profese, jak se cítíte být připravená na 

vaši profesi? 

Myslím si, že můj názor bude nepopulární. Cítím se po fakultě velmi připravená a velmi 

zkušená. Opravdu bez legrace. Přijde mi, že jako znalosti toho učiva, tak ty jsme asi měli i 

před fakultou toho prvostupňového, ale opravdu didakticky. A hlavně. Práce s tou třídou a s 

těma dětma, že jsme toho měli hodně, co se týče praxí a potom je toho rozebírání a různý ty 

metody a jak k dětem přistupovat třeba toho vytváření těch pravidel třídních a podobně, tak 

si myslím, že jsem byla připravená dostatečně. 

7. Je něco, co vám při přípravě na fakultě chybělo? 

Možná seznámit nás, vyjít s tou administrativou, že vůbec jsme neměli zkušenost, nebo já, s 

vyplňováním, že se vyplňuje třídnice, co všechno prostě s tím souvisí...takže nám pořád 

říkali, je to hodně papírování, je to hodně práce, ale neuměla jsem zatím nic představit tak, 

že jsem si představovala, že papírování a práce po vyučování je opravování sešitů a dělat 

přípravy, ale je v tom spoustu dalších prostě věcí omlouvat ty hodiny, furt komunikace s 

rodičema a hlavně prostě ty dokumenty, že vytváření teď třeba máme ty plány pedagogické 
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podpory. Teď na konci roku to jsem zažila teď pro mě je vyhodnocovat a s tím prostě 

zkušenost, úplně tak velkou jsme neměli. 

8. Za ty 2 roky, co učíte, tak co vás nejvíc překvapilo, nějaká situace nebo něco, jak se 

kde co dělá, cokoliv pro vás překvapujícího? 

Mě asi nejvíc překvapilo, jak strašně rychle se člověk zlepšuje a posouvá ve všem jako 

vzdělání. Příprava vymejšlení, třeba, aby aktivity byly různorodý. Jo, aby člověk střídal práci 

ve skupince je pak někde, že se jdou dozadu na koberec pro něco, že si sednou, že jsem měla 

vždycky hodně práce s tím to vymyslet, aby prostě nebyla celá hodina jednolitá, že sedí se 

v lavici, jede se z učebnice do sešitu, tak mi dalo hrozně práce to vymyslet nějak jinak. A 

teď už jako mám pocit, že to čím víc dokola ty věci, že mi to jde samo už prostě na mysl a 

napadá mě to víc automaticky, když mě překvapilo, jak rychle je ten posun, že jsem vždycky 

trávila vlastně přípravama na další den na začátku třeba hodinu a půl nebo 2 a teď třeba mi 

to zabere 20 minut. No asi nepříjemně mě hodilo do reality, kolik věcí člověk s těma dětma 

řeší, mimo to učení, že se řeší, že tenhle toho bouchnul, tenhle si udělal úraz, takže to jít 

zapsat, tenhle zapomněl penál, ten zapomněl sešit, takže to jdu kopírovat a že řeším zase 

strašně věcí...to mě nějak nenapadlo...že člověk má něco nějaký plán, co chce všechno 

zvládnout a kolikrát se to nedá, protože nebo že řeším aktuální situace přes ten, že ve třídě 

se děti tak pohádaly jednou, že strašně brečely, ale všichni. Byla to úplně hysterie. S tím 

souvisí možná ta soukromá škola, že ty děti jsou v něčem zhejčkanější, takže jsou víc takový 

hysteričtější někdy i jako, takže vůbec byly tak rozložený, že jsme třeba vůbec celou hodinu 

nemohli dělat nic a jenom jsme to řešili tak. Že prostě člověk mu ale asi to není úplně 

negativní. Asi je dobře si to uvědomit. Jak to je, že člověk musí dělat prostě průběh, že ta 

výuka má bejt, nebo ten den je podle potřeb těch dětí, že jako ne vždy se dá jet podle plánu 

a musím nějakým způsobem to přizpůsobit tomu, co ty děti teď potřebuju. Takže to mě 

překvapilo asi to není jako negativní, ale negativně mě to překvapilo, ale už to beru, jak to 

je. 

9. Co je pro vás v praxi náročné? 

Pro mě v týdlectý nový škole řešit určitě chování těch dětí, protože mám třídu, kde je většina 

kluků hrozně málo holek a hodně řešíme, že jsou hodně živý. Takže kolikrát se poperou o 

přestávce a máme třídu na takovým frekventovaným místě, že tam furt každej nakukuje a 
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pak za mnou chodí ty kolegyně a řešej to, takže hodně je pro mě obtížný jako ty děti, když 

to řeknu, zpacifikovat... 

10. Co se vám naopak daří, z čeho máte radost? 

Že si dobře umím rozplánovat to učivo, že vlastně když jsem nastoupila, tak děti byly hrozně 

pozadu v matematice skoro o 2 měsíce, uměli násobit 2 a loni, když jsem nastoupila do 3. 

Třídy, tak už děti násobily 7 a to je norma, když jsem to dokoukala podle plánu, takže u mě 

na sobě 2, takže jsme to museli dohánět, ale že se mi daří si to fakt rozplánovat a potom tam 

dodržet ten plán, že teď vlastně na konci roku úplně stíháme všechno...učivo jsme vlastně 

stihli i probrat i procvičit, i když bych někdy procvičovala víc na to ten čas není, ale daří se 

mi to si to všechno nalajnovat a dodržet. Mám dobrý organizační schopnosti jako i deadliny, 

dodržování a všechny ostatní. 

11. Jaký byl nebo je druh podpory u vás na škole jakožto pro začínajícího učitele? 

Tak v tý škole, kde teď jsem, je to obrovská podpora úplně nesrovnatelná, teda s tou minulou 

školou. My tady máme i školní psycholožku, která je pro děti, ale i pro nás. Máme, jak jsme 

dvojjazyčná škola, tak máme vlastně nadřízený i Angličany nebo Američany i Čechy. Takže 

mám, máme happy týmy jsme rozdělený vlastně a hodně ta škola se na tom zakládá, aby se 

tam lidem dobře pracovalo, takže každej hbitý má svýho happy team leadra, který tady je 

pro nás, za kterým dem primárně, když máme jakejkoliv jakoukoliv starost. Asi to i může 

být osobní, ale primárně to je teda pracovní něco když buď poradit a nebo se jenom i 

vypovídat. Ale v praxi teda to spíš děláme s kolegyněma z paralelky a tak, ale to je vlastně 

happy tým lídr náš to je pro mě, to je Lucka a je opravdu tady je tady pro nás vždycky pak 

máme head teacher, to je něco jako zástupkyně a za tou taky můžu kdykoliv, teď jsem řešila 

ve třídě problém s dětma a nevěděla jsem si s tím tolik rady, takže jsem se obrátila na 

výchovného poradce. Máme pak vlastně tým, kterej je jako prevence toho chování, který 

jako jako špatnýho chování nevhodného chování. Takže když cokoliv se děje, máme na to 

aplikaci, vyplníme tam, co se děje, s jakým dítětem a hned ten tým to nastoupí řešit. Jde si 

pro to dítě i rovnou do hodiny. V podstatě si ho vezmou na kobereček v uvozovkách a řeší 

se to tak, že člověk opravdu není nikdy na nic sám. Když jsem řešila nepříjemnosti s 

rodičema a nechtěla jsem čekat, než kdo bude mít na mě čas, tak jsem šla rovnou za panem 

ředitelem, kterej je úplně úžasnej a hned si mě vzal dovnitř a udělal mi kafe a pomohl mi 



21 

 

napsat odpověď na ten na nepříjemnej email nebo rovnou někdy řeší emaily za nás, že řekne, 

odpovím sám a už jenom třeba mě dá do kopie. Takže hodně se v tý škole a na na pohovoru 

mluví o tom, že člověk není na nic sám a že hlavně aby to věděl, že když cokoliv se děje, že 

na nic není sám. Ale myslela jsem si, že realita třeba až taková nebude. Ale je, je mám 

opravdu cokoliv chci řešit, tak mám spoustu lidí, který jsou tam pro mě a mám s tím 

zkušenost, že opravdu fungujou. 

12. Měla jste přímo nějakého uvádějícího učitele? 

Neměla, u nás neexistuje uvádějící učitel. 

13. Ani nějaké setkávání nováčků, nebo tak? 

Ne to byla pro mě nepříjemný, šokující na začátku, protože nás začínalo letos ve škole 22 

nových, vlastně v srpnu a nikdo jsme nic nevěděli a nebyl nám přidělen ten 1 člověk, kterýho 

se zeptat. Ale bylo nám řečeno, že každej tady vlastně pro tebe, každej ti pomůže a mě to 

vadilo, protože jsem si říkala vlastně každej, ale vlastně nikdo není konkrétní, kdo by třeba 

za to měl, když řeknu příplatek, nebo měl nějakou motivaci. Takže člověk nechce, když to 

řeknu hloupě otravovat. Ale pak jsem časem zjistila, že mi to jako vyhovuje, že je pravda, 

že opravdu jdu za tím, kdo mě je sympatickej, od koho se tím, že já jsem sympatická jemu a 

že vždycky je někdo opravdu, kdo pomůže jako neděje se, že by někdo mi nestalo se, že by 

mi někdo řekl s tímhle, já ti jako neporadím, jo každej mi vždycky to ochotně opravdu 

ukázal, takže šlo jenom o nějakej můj pocit na začátku, že to je jako blbý, že nemít 

uvádějícího učitele, že budu ztracená, ale nakonec mi to fakt přijde ještě lepší. Protože na 

minulý škole jsem měla, nebo to nemám, jak říkám, jenom jsem měla uvádějící učitelku, 

která byla. Neměla moc čas. Většinou mi řekla, že teď čas nemá, nebyla moc příjemná a v 

podstatě člověk měl pocit, že jako ani poradit nechce. Takže ale tady teda žádný uvádějící 

učitel není, setkávání nováčků taky ne, ale máme teda ty ty happy týmy. 

14. Jak často se scházíte, je to nějaký pravidelný interval? 

My každou středu máme meetingy. Jako všichni a pak se to někdy rozdělilo, že třeba půl 

hodiny je mítink všech a pak je půl hodiny mítink toho happy týmu nebo celýho 1.stupně a 

tak. Takže každej týden vlastně prostor proto setkání. 

15. Je něco od školy a její podpory, co vám chybí? 
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Asi ne, protože opravdu jsem tam nadšená z tý podpory. 

16. Super, tak teď ohledně rodičů. Jaké je jednání s rodiči vašich žáků a jak se vám daří 

s nimi jednat? 

Tak jednání s rodičema mých žáků a celkově na naší škole, já si myslím, jiný, než to je na 

většině třeba státních škol, protože tím, že je škola soukromá, tak se k nim přistupuje ne jako 

k rodičům dětí, ale ke klientům, který prostě platěj, což ale neznamená že dostanou třeba 

děti samé jedničky, ale spíš jako se po nás opravdu vyžaduje, není to nikde psaný, ale je je 

to cítit ze všech stran jako být tady pro ty rodiče, komunikovat s nima bejt tomu otevřený 

my máme whatssappový skupiny. Kam teda rodiče nemůžou psát, můžou jenom přidávat 

reakce, ale my jim tam píšem jako ti, co jsme správci. Takže já vlastně asistentka tandemová, 

učitelka, ředitel nebo kdokoliv potřebuje, ale tím, že tam jsme tak na sebe máme číslo, takže 

rodiče mě kontaktují často i přes ten whatsapp i přes email my na omluvenky máme vlastní 

aplikaci wonderland academy apka. Zkracuje se to vapka. Takže přes tu apku komunikujem 

tam, vlastně se nám všechno propisuje automaticky tam se píšou i ty i ty zlobivý děti. Takže 

oficiálně je platná vlastně komunikace přes email a přes tu vapku. Takže když nám rodiče 

třeba přes whatsapp napíšou, že někdo nedorazí, tak je žádáme, ať ještě to vyplnění do tý 

vapky, což ale funguje. Prostě jsem jim to vysvětlila, přestože je to vlastně dvojí cesta, takže 

to je komplikovanější, ale stačilo by to jenom do tý vabky. Ale oni pořád v ní nemají důvěru, 

protože to je nová aplikace, loni ještě nebyla. Takže většinou píšou nemoc a nebo mi rovnou 

píšou, dám to i do vapky, kde se jako ověřujou, že se to dozvím. Takže ten whatsapp není 

braný jako oficiální komunikace, nicméně přes něj hodně komunikujeme v podstatě 

každodenně. Často si i volám s rodičema s většinou z nich, ale jsem příjemně překvapená, 

že se neděje, že by mi jen tak volali, že opravdu mi přijde zpráva: paní učitelko prosím, můžu 

vám třeba během dneška zítřka krátce zavolat a nebo píšou ohledně něčeho a respektujou to, 

že prostě mám soukromí, takže když třeba někdy voláme, když někomu píšu, nebo někdo 

můžu vám krátce zavolat a jsou třeba 4 hodiny nebo 5 hodin, já píšu, můžete, tak mi volaj a 

hrozně slušně jednaj, říkaj moc se omlouvám, že vás takhle ruším odpoledne ještě po 

vyučování moc děkuju a opravdu jednají moc moc slušně a máme si myslím blízký vztah i 

my. Většina z nich mi říká jménem, takže Kačko, ale zároveň se mě jako ptali, jestli mi to 

nevadí, když mi budou říkat Kačko a vykat. Tak jsem řekla, že mi to nevadí. Takže 
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komunikujeme hodně ohledně všeho možnýho od, jak je prostě. Myslím si, že to je ta 

soukromá škola, tak i... Tak jako oni to tak berou víc, že prostě jsme tady pro ně, ž jsme si 

blíž, ale i bysme, jako i bysme měli být, že my třeba píšou, já nevím i ohledně toho, jestli 

bych nemohla dítěti vyřídit, že ho vyzvedne místo babičky děda, protože něco se stalo, aby 

se nedivil, že na to je citlivej, nebo takový. A já vycházím samozřejmě vstříc jako v rámci 

možností. A jestli mě něco negativně překvapilo...asi ne, když byl incident s 1 chlapečkem, 

že ve škole prodával sladkosti co si nakoupil, tak je přeprodával, vydělával na tom, tak jsem 

mu to zakázala a dostal poznámku a pak mi maminka psala, že nebude chodit teď do školy, 

protože se mě bojí. A protože se mnou má konflikt a ať to teda respektuju. A to bylo to, co 

jsem šla řešit s tím panem ředitelem, protože jsem vůbec nevěděla, jestli to mám teda 

respektovat omluvit to, nebo se s ní nějak dohadovat. Nebo jak reagovat? Takže on mi 

pomohl a on právě byl skvělej a říkal kdykoliv, že je tady pro nás a právě říkal: jseš 

začínající, jseš druhej rok, možná i příští rok budeš začínající, on říká, a jste hrozně všichni 

křehký po tý fakultě a my prostě jsme tady pro vás a nejste na nic sami. Takže když něco by 

bylo pro mě jako zvláštního, nebo s tím bych si nevěděla rady, tak vlastně i mám zas tu 

podporu. Takže to řešit taky úplně nemusím. 

17. Teď ohledně plánování a přípravy přímo hodin. Jaké jsou vaše nejčastější problémy 

při plánování a při přípravě hodin? 

My totiž máme u nás ve škole týdenní plány. Se to i tak jmenuje týdenní plán a je to vlastně 

taková tabulka, kde jsou všechny předměty, kde je prostor i pro nějaký informace a každý 

pátek posíláme. No v PDF to posílám. Každý pátek posíláme všem rodičům plán na 

následující týden...každý pátek posílám rodičům plán na následující týden, takže jim 

vždycky v pátek přijde plán a ten plán obsahuje informace i organizačně, co nám posílá třeba 

zástupkyně, že v týdnu bude nějaká akce na něco zaměřená na nějakej koncert, hodně tam 

jsou charitativní činnosti, a tak se o tom mluví a pak tam jsou předměty. A je tam vlastně ke 

každému předmětu sloupec s tématem, co se bude probírat za učivo a potom vlastně s těmi 

cíli, co se děti naučí. Takže rodičům přijde, že vidí v češtině, že budem dělat kategorie u 

sloves žák se naučí určit osobu číslo a třeba čas toho slovesa a itam třeba píšem, když se 

dopředu ví nějaký větší test, tak se tam píše datum a takhle. Takže my ty týdenní plány 

děláme spolu s kolegyní v paralelní třídě, což i musíme, kdybysme nechtěli, jako že my 
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chceme, tak kdybysme nechtěli, tak musíme, měli bychom být nastejno to ta škola po nás 

vyžaduje, že jsme prostě soukromá škola, ať to nějak vypadá, že ať každá třída není úplně 

jinde, takže to děláme spolu s kolegyní a už to máme, už na to máme systém, takže problémy 

v tom nemáme. Já jsem z toho byla hodně překvapená, jsem byla zvyklá dělat si přípravu ze 

dne na den a ne na týden a musím říct, že tohle hodně usnadní práci, protože jsme si právě 

rozplánovali učivo pak celej rok na měsíce na týdny a věděli jsme, že musíme, že máme ještě 

3 týdny a musíme tam nacpat třeba 6 témat z matematiky, takže 2 na každej týden a vlastně 

tím problémy úplně nemáme, protože jsme na to 2. Každá jsme jiná, takže se můžem 

vzájemně nějak inspirovat. Takže problémy...čím častěji to dělám, čím prostě delší dobu to 

trvá, tím spíš opravdu se nám daří to odhadnout, kolik toho zvládnem udělat a fakt se nám 

daří ten plán plnit samozřejmě na podzim, když jsme začínali, tak jsme něco dali do plánu, 

co jsme pak nestihli udělat a nebo naopak jsme tam toho dali míň a pak jsme udělali další 2 

věci. A vlastně už byli udělaný. A tam nastává problém, protože podle toho plánu. Měli 

bychom ho dodržovat, takže když proberem něco navíc a chcem třeba z toho dát známku za 

práci v hodině za nějaký cvičení, tak kdyby třeba někdo měl se známkou problém, že dítě 

dostane čtyřku a je to z tématu, který ani nebylo v plánu, tak tam by byl problém. Mělo by 

to korespondovat, takže se nám opravdu daří teď to vychytat, protože už máme odhad, kolik 

toho s těma dětma stihnem. 

18. Máte nějaký profesní nebo osobní cíl, jak zlepšit svou výuku, na čem zapracovat do 

budoucna? 

Mám. V létě na tom budu pracovat, co jsem vymyslela, protože u nás ve škole nezvoní a 

vůbec nezvoní ani nehraje písnička není prostě zvonění, není nic, protože někdo, přesně, že 

třeba potřebuje přetáhnout nebo si to uzpůsobí podle sebe, takže aby mohli zároveň 

přetahovat. Moc nemůžem, protože děti mají mix učitelů, takže nemám ty děti celej den 

nikdy v kuse. Takže máme jenom malej zvoneček, zvoníme si sami, je potichý a je to hrozně 

těžký to zkorigovat... děti nemají odhad tolik toho času, takže prostě začne hodina půlka z 

nich není ve třídě, protože ještě jsou v automatu si kupujou nebo takhle. Takže jsem se 

rozhodla si v čem se chci zlepšit. Je vlastně organizace tý výuky toho ve smyslu příprava 

dětí na tu výuku, protože některý, jak mám hodně těch kluků, některý mají strašnej 

nepořádek. Někdy mají prostě na stole ještě učebnice španělštiny a angličtiny, který měli 
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předtím vlastně 2 další hodiny cizích jazyků...takže děti tam prostě mají tam prostě chaos a 

nejsou úplně schopný dodržovat ten pořádek. Souvisí to i s tím, že mají doma hodně často 

uklízečky všichni, takže si podle mě nejsou zvyklí uklízet. A je to velkej problém a jak 

vlastně nezvoní, nebo ani to přípravný zvonění, že bude hodina a oni úplně ten čas nejsou 

schopní, nebo nezajímá, je hlídat ten čas. Takže já si myslím, že celkově ta výuka se zlepší 

mnohem víc, když si děti budou organizovanější a rozhodla jsem si vytvořit takový systém 

pravidel, která. Jo, ještě to nemám doladěný, ale prostě budu tam mít. Co přesně ty děti 

budou mít sepsaný... Budou to mít někde na očích. Co všechno po nich chci, ať už to začíná 

tím, že musej přijít v uniformě školní, protože to mají ve školním řádu a někdo to občas 

nedodržuje, že má nachystáno na hodinu. Že mám čisto kolem svýho místa, protože s tím 

hodně bojujem a myslím si, že je to strašně moc ovlivňuje tu výuku a mně se učí hůř a dětem 

se hůř vnímá, když prostě není tam čisto. Není tam zas jako velkej nepořádek, ale není tam 

nejsou... tak hezky nemají nachystáno, jak bych si představovala, takže bych to chtěla je k 

tomu vést nějakým způsobem odměn a trestů, že když bude se prostě vést takovou evidenci, 

a když někdo pravidelně nebude to mít, tak bude to prostě bude dán nějakej počet, co budou 

děti dopředu znát i rodiče, za kolik prostě dnů, kdy nasbírají takhle ty čárky, že něco 

nesplňuje, tak třeba dostanu napomenutí třídního učitele za to, že pravidelně se vlastně 

nechystají na výuku, nenosej úkoly a podobně. Takže si chci udělat takovej připravit takovou 

tabulku různých bodů, co po nich vlastně vyžaduju a tím je nutit, aby to dodržovali, protože 

když nebudou, tak je za to něco čeká něco nepříjemného a nebo naopak pak něco příjemnýho 

nějaká pochvala nebo něco no. Takže to je moje výzva zlepšit, aby ty děti prostě byly víc 

připravený na hodinu. 

19. Uvažovala jste někdy o odchodu ze školství? A jestli ano, tak proč? 

Ano uvažovala jsem. Nebo ne teď, ale uvažuju o tom, že třeba někdy, že tam třeba nebudu 

celej život, protože si nechci nechat zničit nervy a kdyby mě to mělo, jako jsem rozhodnutá, 

kdyby mě mělo to přestat bavit a nebo by mě to mělo stresovat, že bych určitě odešla...ta 

práce je to skvělá, ale zdraví je jen jedno, takže to jsem jako rozhodnutá odejít. A uvažovala 

jsem v momentě, kdy mi začli chodit strašně moc těch Ukrajinců minulej rok, když jsem 

byla strašně nešťastná ve škole, bylo to hrozně náročný a opravdu ta podpora ze strany 

kolegyň a i toho vedení nebyla, tak jsem právě přemýšlela. Říkám, já to asi dělat nebudu, ale 
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pak jsem prostě zjistila, že ne všude to takhle funguje, že jsou alternativy a nelituju, že jsem 

změnila školu, naopak jsem za to vděčná a jako nechci momentálně odcházet té práce. Mě 

moc baví. 

20. Jaké doporučení byste dala začínajícím učitelům v úplném začátku praxe? 

Dala bych radu, kterou jsem dostala, když já jsem začínala před téměř 2 lety, tak jsem měla 

kolegyni, který už bylo přes 70 let a ta mi tenkrát řekla, že nejdůležitější je, abych já byla v 

pohodě a abych se nenervovala, nikdy ničím. A já jsem si říkala, jo hezky se to řekne, to je 

fajn, ale potom mi řekla a měla od učenou opravdu přes 30 let, že ať prostě, ať jsem v klidu 

děti ten klid ze mě cejtí. A že když budou děti, který opravdu nejsou chytrý. Takže i kdybych 

se zbláznila, tak do nich ty věci nejsem schopná dostat. A děti, který jsou velmi chytrý, tak 

si poradí i beze mě, i kdybych prostě neudělala maximum, tak oni ho vědět budou, protože 

to mají v sobě a že tou svou prací a tou výukou ovlivním jenom vlastně malý procento dětí 

nebo zhruba nějakou tu třetinu ten průměr. Který když prostě povedu ty hodiny dobře a bude 

to děti bavit, tak na tom budou třeba trošku líp, než kdyby je vedl někdo, takže je to nebaví, 

nebo to někomu bylo jedno, tak na tom budou hůř, ale že prostě s tím, kdo je moc chytrej, 

tak ten má vyhráno vždycky. A ten, kdo opravdu šikovnej vůbec není, tak ho to jako nikdo 

nenaučí, protože to v sobě nemá a je to hrozně jednoduchý, ale je to pravda. Hodně mi to 

pomohlo několikrát, když jsem jako někdy byla špatná, že někdo opravdu nechápu, jak může 

to tak až moc nechápat, tak jsem si řekla, prostě na to není. A myslím si, že teda důležitější 

je snažit se ty děti motivovat a i třeba já se jen snažím předávat. Něco, čemu se hodně divěj 

a to, že známky vůbec nejsou důležitý a že oceňuju to, že se snažej a že se zajímají o věci. 

A že, jestli budou mít dvojku trojku na vysvědčení, potom, že se až tak nic moc neděje. 

Pokud jsou prostě dobrý lidi a pokud se snažej a pokud je to baví a to bych teda všem jako 

chtěla poradit, aby opravdu se si to uvědomili, že nemůžeš všechny všechno naučit a že 

opravdu ty děti, který jsou téměř až hloupý, tak prostě existujou a vněčem třeba jiným jsou 

úplně skvělí. Mám holčičku, která má plán pedagogický podpory. Přestože se snaží tak je 

opravdu velmi nešikovná, výrazně v tý třídě na tom nejhůř mezi všema a teď jsme měli 

sportovní den a vyhrála medaile i z celýho 1 stupně, kde byli i starší děti, tak byla na 2. 

Místě, prostě měla stříbrnou medaili a skvěle se umístila , byla jsem hrozně pyšná a říkala 

jsem si, jak to je pro ni dobře zažije úspěch aspoň v něčem, protože v tom při tý výuce běžně 
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ho skoro nezažije, takže prostě každej je na něco, takže. Nehroutit se když to někdo neumí 

no. 

 

Příloha 4 

 

1. Jak dlouho učíš? 

2 roky. 

2. A jakou funkci momentálně zastáváš a kolik hodin máš týdně? 

Zastávám funkci třídního učitele a mám týdně. 22 hodin. 

3. Jak dlouho jsi po ukončení studia začala učit? Nebo jsi učila už předtím? 

Ne to ne, to bylo jenom praxe, ale po státnicích jsem odstátnicovala jsem no. 5 dnů po 

státnicích jsem nastoupila na základní školu na Praze 4, kde jsem vypomáhala se vším, co 

bylo potřeba ke konci školního roku, protože to bylo vlastně v půlce května, takže jsem od 

suplování po různou administraci vlastně tak vystřídala všechno a pak jsem od září 

nastoupila jako třídní. 

4. Škola, na který momentálně učíš, je tvoje 1.? 

 Ano. 

5. Jak tě fakulta připravila na výkon učitelské profese? 

Tak asi co se týče učiva, to znamená jako zvlášť v matematice hejného metodou, protože tu 

jsem předtím nezažila. Takže kdybych vlastně na fakultu nechodila, tak bych se s tím asi 

jako dost prala, protože bych si tím neprošla. A co se týče češtiny? Jakoby spíš asi jsem si 

ucelila, co vlastně jako mám vidět já a co, ale jako učím děti, že určitě to není tak, že to, co 

jsme se učili na fakultě, tak jako předáváme dětem, což je jako škoda. 

6. No a co ti naopak při přípravě chybělo? Co by si ocenila při přípravě na profesi? 

Tak asi určitě nějaký předmět, který by byl zaměřený jenom jako na administraci od jakoby 

emailování po jakoby systémy jako online třídnictví a aby to nebylo tak jako náročný na tom 

začátku a pak určitě víc věcí jako do praxe, že to, co jsme teďkon vlastně zažili, se nedá jako 
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s fakultou srovnat, protože to nám tam prostě jako nikdo neřekl a je to takový opravdu jako 

že tě hoděj do vody a že jako musíš se naučit plavat sama. No takže ten jako ty říkám, no 

teďkon jako jsem tu 2 roky a teprv teď jako začínám mít pocit, že jako vím, co dělám, že prý 

se říká, že v každé práci jsou 1 2 roky nejhorší, ale tady si myslím, že to platí jako opravdu 

zvlášť. A myslím si, že jako fakultě chybí předměty typu jako formativní hodnocení a nevím, 

co jako s problémovými žáky, jaké jsou různé třeba metody, kterými jako i jim zamezíš, aby 

prostě nebyli problémoví, a protože na jako problémového žáka, s kterým jsem teď byla 2 

roky, mě nikdo nepřipravil. Vlastně jsem byla jako dost zklamaná, že jsem nevěděla, že 

nejde jako mít jako nerad nějaké dítě. Když jsem si fakt myslela, že ke každýmu jako nějaký 

vztah, pozitivní si jako dokážeš vybudovat, ale byla jsem teď svědkem toho, že jako to není 

pravda. 

7. Co tě během praxe nejvíc překvapilo, ať už příjemně nebo nepříjemně? 

Příjemně mě překvapilo, že vlastně dokážu jako zaimprovizovat, že se mi jako opravdu 

kolikrát stalo, že buďto nějaká příprava, kterou jsem měla, opravdu jako nevyšla, protože 

jsme se prostě zasekli na jako úvodní aktivitě a překvapilo mě, že vlastně jsem se s tím byla 

jako schopná během prostě pár minut jako srovnat a nehroutit se z toho, že prostě mi jako 

příprava přijde vniveč, protože jsem pochopila, že jí prostě použiju druhej den...takže jsem 

se asi bála tý improvizace a to mě jako příjemně překvapilo, že jsem toho jakoby schopná, i 

když se prostě jako něco nastane během tý hodiny. Takže mám pocit, že to je jako dokážu v 

tu chvíli vyřešit. Neříkám, že ideálně, ale prostě jako není to tak, že bych se jako nevěděla 

vůbec rady. A nepříjemně překvapilo..to asi no, že jsem jako žila v očekávání, že tady 

opravdu budu od toho předávat ty jako vědomosti a jako opravdu učení, jako to učivo a to 

nepříjemné překvapení bylo, že mi přijde, že většinu času vlastně zabírá to ta výchovná 

složka, která jako opravdu je hodně náročná a na tu mě fakulta fakt nepřipravila. Na tu učící 

ano. Nějaký jakoby to učivo jako takový, ale výchovná složka...nevybavuji si jedinou věc, 

která by mi z fakulty k tomuhle jako pomohla. 

8. Co je pro tebe v praxi náročné? 

Hm asi navážu, no výchovná složka této práce, to znamená řešit s dětmi jejich vlastní 

chování a vlastně vztahy mezi nimi a i jako mezi dospělými. No doteďka jako se s tím dost 

peru a já jsem prostě celý život byla zvyklá na to, že jako lidi v mým okolí se chovali nebo 



29 

 

i děti, když si pamatuju jako na základku, na gympl, tak že se chovali prostě slušně. Jo jako 

občas někomu něco ujelo, ale nebylo to prostě na denním pořádku. Každou vyučovací 

hodinu. Takže výchova. 

9. Z čeho máš radost? Co se ti v praxi daří? 

Teď už se mi daří nestrávit přípravou 1 hodiny další 2 hodiny, ale nějakým způsobem ten 

čas jako zužitkovat a předávat tu jakoby nechci říkat úplně odpovědnost, ale práci na ty děti 

že jsem se bála toho, že budu jakoby zahlcená opravováním, což jako samozřejmě někdy 

jsem ale, že vím, že s dalšíma dětma to chci taky budovat jako možnost té samokontroly a 

budovat u těch dětí, že prostě oni teď sami, když něco vypracovali, tak si to teď podle něčeho 

zkontrolují a jen na nich, jestli to budu mít správně, nebo nebo špatně. Takže asi to. 

10. Jaké jsou tvé největší obavy, když učíš? 

Jo mám obavy, že prostě se nevydaří ta hodina ne kvůli učivu, ale kvůli tomu, že se právě 

jako něco z toho jako sociálního dění jako podělá když to tak řeknu. Ale snažím se na to 

nemyslet a soustředit se fakt na tu na tu výuku jako takovou. A asi bych byla jako daleko 

klidnější, kdybych s další třídou měla právě ve třídě asistentku, protože je mi o hodně vlastně 

pohodlnější být v tý třídě ještě s někým dalším jakoby vyučujícím, protože prostě je tam od 

toho, abychom si prostě jako navzájem pomohli. Takže to. 

11. A jaký byl, nebo je druh podpory pro tebe jako začínajícího učitele u vás na škole? 

Tak vnímám to tak, že nechtěla bych říkat, že jsem měla jako uvádějícího učitele, protože 

mi to tak nepřišlo, i když možná někde na nějakým papíru byl napsanej. Ale já jsem jako 

nevěděla o něm a že vlastně bez jako nováčků schůzek nováčků bych měla pocit, že jsem 

žádné podpory jakoby nedostalo, takže jsem za ní moc vděčná a jsem ráda, že jsme tam 

mohli vlastně docházet 2 roky teďkon po sobě. Protože mi opravdu to pomohlo asi nejvíc. 

Když prostě jsem se s ničím nevěděla rady, tak jako jsem si za nikým tady zkušenějším jako 

zašla ale že bych šla jako rovnou za vedením to jsem se vlastně jako styděla, no. 

12. A je tedy něco od školy a její podpory, co ti chybí? 

No pro větší podporu... Zpřehlednit důležité informace, bez kterých jako se neobejdu a pak 

se najednou dozvídám, že jako visej na nástěnce ve sborovně... takle asi no nějaký jakoby 

systém systém komunikace o důležitých věcech jako nějak vylepšit, ale nevím jak jako to to 
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nevim. Jakoby za posledních pár měsíců mě teda i zklamal přístup některých členů, teda 

jakoby jak pedagogického sboru, tak i ve vedení. Že jsem fakt měla představu, že je to tady, 

jako je hodně růžový a ono není. Jo že se to postupem času ukazuje, že vlastně vyplouvá na 

povrch to, co asi by vyplouvat úplně nemělo a hlavně by to vůbec jako tady být nemělo. 

Takže z toho jsem jako um vnitřně dost zklamaná i jako lidsky, že jsem nevěřila, že ve svým 

dospělým životě budu jakoby řešit jako s dospělejma lidma nějaký jakoby věci se, kterýma 

já nejsem jakoby v pohodě, že mám nějak nastavený hodnoty a nějak jsem jako žila v 

domnění, že jako ve svým okolí mají lidi to nastavený stejně, ale ono to tak neni bohužel, 

tvrdá realita... 

13. Jaké je jednání s rodičema tvých žáků? Jak se ti s nimi daří jednat? 

Tak jakoby po většině bych řekla, že to je tak...jako říkám, nemám s čím srovnávat. Zajímá 

mě, jako jaké to bude s další třídou. Ale tady vlastně, kdybych to tak měla zobecnit, tak jako 

ta komunikace byla teda přes emaily, svoje číslo jsem vlastně neposkytovala telefonní, 

protože jsem prostě chtěla nechávat práci jenom jako v emailech. Vlastně na emaily, co jsem 

jakoby nějaké informativní posílala tak vlastně nereagovali, což jsem asi ani neočekávala. 

Ale když jsem pak posílala emaily, zvlášť kvůli nějakému nevím třeba incidentu, co se týče 

jako chování. Tak konkrétně k nějakým žákům k nějaké skupince žáků, tak se stávalo, že 

prostě mi nevím plácnu z 5 rodičů odepsali prostě 2 a nějak jsem jako očekávala, že když 

jim jako podávám informaci o tom, že jejich dítě se nechová tak, jak by mělo, nebo že je 

prostě něco špatně, tak že se mi nedostalo jako žádné odezvy, tak to mě jakoby překvapilo, 

že jsem nějak počítala s tím, že to je jako nějaký úzus jako slušnýho chování. Ale tak asi se 

tam jako právě podepisuje to, že ty děti si to prostě nosej z domova. Takže s rodiči tak a stalo 

se mi bohužel, že i se našlo z těch vlastně 30 dětí z 30 rodičů, vlastně 2, který vlastně šli za 

mými zády, si vlastně stěžovat vedení na mě, aniž bych já o něčem věděla, aniž by mi něco 

napsali. A zvlášť u 1 rodičů mě to hodně zklamalo, protože ty nikdy nebyli na žádné třídní 

schůzce, nikdy na žádné emaily neodpovídali ani nikdy vlastně žádné nepsali. A najednou 

pak šli zavedením, tak to jsem brala jako velký podraz a právě jakoby kudlu do zad. No to 

jsem byla fakt zklamaná. 

14. Jaké jsou tvé nejčastější problémy při plánování a přípravě hodin? 
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Tak teď ke konci roku...největší problém je, že už vůbec jsem neměla jako nápady co jako 

dělat nějakým jiným způsobem, jakoby obměňovat aktivity a aby to nebylo jako monotónní, 

že jsem fakt už teď poslední měsíc spadala jako k monotónnosti, že se prostě jako pracovalo 

jen v pracovním sešitě, protože zaprvý jsme ho nestíhali a zadruhý už prostě jsem vždycky 

po odpoledních tady seděla a fakt jako už mě nenapadalo, co jinýho dělat, takže to je jakoby 

problém konce roku, ale jako přes rok, kdybych to měla dát, tak problém s tím si rozvrhnout 

ten čas, že jsem si buďto toho naplánovala jakoby hodně a párkrát se i stalo, že jsem toho 

vlastně měla míň, tak jsem to pak doháněla jako improvizací během těch hodiny a myslím 

si, že jako češtinu matiku se mi relativně jakoby daří plánovat tak, jak vlastně chci, ale třeba 

ve světě kolem nás mi dělá jako velký problém si jako ucelit nebo rozvrhnout, co vlastně 

jako opravdu po těch dětech jako mám chtít a co jim jako teda mám předat a popřípadě, z 

čeho je třeba i zkoušet, nebo co pak jakoby dávat do testů. Je to možná i tím, že vlastně jsme 

na fakultě jakoby tady ty SKN (svět kolem nás) jako měli, ale bylo to tak jako zvláštně jako 

poddané. No že vlastně jako, no do teďka vlastně nevím, jestli je to, jak to dělám, jestli to 

dělám jako dobře, prostě se to nějak vždycky vyvrbí a doufám, že jako s dalšíma rokama 

praxe to prostě se mi nějak jako ucelí a budu vědět jako jak na to, že mi teď přijde, že jsem 

na tom SKN opravdu hodně hodně jako vařila z vody. Takže třeba třeba objevím i nějaké 

dobré materiály, ale dost jsem si jako vlastně těch věcí musela tvořit sama, protože jsem to, 

co jsem měla k dispozici, nepovažovala za dostačující a nebo by se mi to nelíbilo. 

15. Máš nějaký osobní cíl nebo výzvu do budoucna? 

Určitě...mám v plánu víc děti chválit, protože vlastně teď, kdybych neměla jako nastavený 

náš systém a...když opravuju, totiž sešity nebo písemky, tak si vždycky samozřejmě jakoby 

dám na stranu jako ty, co to fakt prostě měli. Prostě skvělej výsledek, tak ty jakoby 

pochválím přede všema, ale je to jako fakt jenom z těch jako písemných věcí a vím to, že 

jako jsem na začátku roku si na to jako myslím, že chválím i jako třeba během hodiny, ale s 

postupem prostě roku na to jako zapomínám a pak vlastně si zpětně říkám, že jsem je vlastně 

mohla víc pochválit, že prostě při té hodině to pak sklouzne jenom takovýmu tomu, jakože 

někdo něco řekne dobře, tak já řeknu jo skvělý, takhle to má být, ale už tam není jako žádná 

ta popisná zpětná vazba, jako kterou bych chtěla dávat. Takže asi to, takže nějak víc tam 

vnést to no...prostě pozitivní zpětnou vazbu, protože jako celoročně. 
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16. Uvažovala jsi někdy o odchodu ze školství? Jestli jo, tak proč? 

Bylo to teď v průběhu v těch 1 2 let jako mnohokrát...bylo to z důvodů vlastně neustálého 

jakoby porovnávání a srovnávání s tím, co vlastně dělají za profesi mí kamarádi nebo i 

vlastně přítel doma. A bylo to pro mě jako dost těžké se s tím srovnat, že prostě to v každý 

tý práci jako vypadá nějak jinak a každá má nějaké výhody, nevýhody. Ale myslím si, že 

jako ty za poslední půlrok jsem si to jako v hlavě srovnala a jsem jako přesvědčená o tom, 

že tady v této profesi chci zůstat jako minimálně v rozsahu dalších jako deseti let třeba...ale 

co bude dál, to už je daleká budoucnost takhle daleko nepřemýšlím. Zatím si myslím, že 

dělám to, k čemu jsem byla určená a co mi bylo jako dáno, ale určitě jako se nebráním tomu 

za těch nevím 10 15 let vyzkoušet i třeba i úplně jinou profesi ale to je ve hvězdách. 

17. Máš nějakou radu nebo doporučení úplně začínajícím učitelům? 

Určitě, já se to učím vlastně do teďka: říkat ne..nebát se říct ne na něco, co po vás někdo 

žádá, ať už je to kolega, nebo i vedení. A prosazovat si své cíle, nebo i klidně sny, nebo i 

nějaké představy. A no nebát se prostě ozvat, že se mi buďto něco líbí, nebo nelíbí. Já na 

tom pracuji neustále a zatím to není tak, jak bych úplně úplně chtěla. Ale to je asi práce na 

celý život. No a 2. věc je, že... to co jsem zmiňovala tu jako pro mě nejtěžší složku v této 

profesi to tedy vlastně chování a výchova jakoby dětí tak, aby jste počítali s tím, že to fakt 

není jednoduchý a že možná zjistíte něco, co jste zjistit jako nechtěli o dětech, že opravdu se 

obrnit a nebrat si to osobně. 

 

Příloha 5 

1. Jak dlouho učíte? 

Teďkon učím 2 roky, budu začínat 3 rok. 

2. Jakou funkci momentálně zastáváte? Třídní učitel, párový asistent a kolik hodin máte 

týdně?  

Momentálně třídní učitel mám plný úvazek, nebo možná částečný nadúvazek, takže 22 hodin 

týdně. Já jsem třídní učitel a mám k tomu v mejch paralelách ve 4.třídě budu mít hudebky. 
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Jo, minulej rok jsem byl třídní učitel v 5. Třídě plus v 6. Třídě jsem učil matematiku a teďkon 

budu mít navíc ty hudebky. 

3. Jak dlouho jste po ukončení studia začal učit? 

Začal jsem učit vlastně 1 rok před řádným termínem ukončení studia, takže v páťáku. 

4. Škola, na které učíte, je vaše 1.? 

Na normální úvazek ano, předtím jsem suploval za kamarádky, který státnicovaly na jinejch 

základkách, dvakrát, ale na normální moji pracovní úvazek, tak je to 1. škola. 

5. Jak vás fakulta připravila na výkon učitelský profese, jak se cítíte být připravená na 

vaši profesi? 

Částečně si myslím, že mě připravila na takový ten psychologickej aspekt tý práce, přístup 

k dětem nějakým, možná v rámci nějaký vývojový biologie nebo psychologie dětí, co jsme 

měli, tak to si myslím, že k tomu bych se asi jinde nedostal a zároveň velká spousta materiálů 

z praxí, nějaký různý nápady, jak různě pojmout jednotlivý témata a různý možnosti, jak je 

pojmout. Ale teoreticky příliš ne, možná nějaký základy, co se týče legislativy zákonů, ale 

jako minimálně. 

6. Je něco, co vám při přípravě na fakultě chybělo? 

Chybělo mi pravděpodobně to, že všechno, co jsme se učili, tak byly vlastně takový perfektní 

příklady a jako učebnicový příklady, jak to bude a jak se máme chovat v těch případech, ale 

ty učebnicový ty ukázkový příklady, tak vlastně nikdy ve škole nezažiju, protože vždycky 

je to pozměněný. Většinou to bývá úplně jiný. To znamená, že mi možná chybí nějaká jako 

improvizace i na tý fakultě. Aby se učili nějaký různý jako obměny situací, a tak, protože 

vždycky jsme si vzali učebnicový příklad, jak se ideálně chová, tak se děti budou ideálně 

chovat a budou tě poslouchat. A jak budou reagovat úplně idealisticky na to, co ty budeš 

dělat v hodině a většinou je to úplně pravej opak, takže možná to mi trošku chybí, že hodně 

se učí jako podle takový ideální formy. Občas tam je něco, jako že se něco může stát, ale 

přijde mi, že teďkon je to spíš opačně, že je to spíš takový drsnější. 

7. Takže nějaké simulace třeba jako hodin nebo situací? Nebo myslíte přímo praxe? 



34 

 

Jo třeba třeba z praxe klidně v praxích různě vybírat různý školy. Protože co jsem měl, nebo 

problém, není to problém. Co bych asi změnil, takže jsme vždycky chodili na úplně ideální 

a ukázkový školy, kde nebyl žádnej problém. V hodinách k těm nejlepším učitelům, prostě 

na světě, v český republice. Takže vlastně to bylo hodně takový jako v pohádce, tak si 

myslím, že pak právě občas můžou mít tendence mladý učitele k nějakýmu ne úplně 

vyhoření, ale takový jako přílišný sebekritice, protože na tý fakultě je všechno 

představovaný jakože by to mělo bejt normální, ale přijde mi, že hodně těch hodin je prostě 

nadprůměrných a to je praxe a to stejný v teorii. Když si o něčem povídáme v hodinách na 

fakultě, tak často je tam branej ten 1 příklad učebnicový a řečeno, no tak vy budete mít 

pozitivní přístup, pozitivně dítě motivujete, ono to vezme a je to vyřešený a vlastně nebere 

se vůbec v potaz to, že někteří jedinci třeba neslyší na pozitivní motivaci, musí se s nimi 

pracovat nějak jinak a tak. 

8. Za ty 2 roky, co učíte, tak co vás nejvíc překvapilo, nějaká situace nebo něco, jak se 

kde co dělá, cokoliv pro vás překvapujícího? 

Jako asi nejvíc, co mě překvapilo a asi jako nejvíc extrémní věc, co mě překvapila, tak je to, 

že se často stává, že něco vadí škole, vadí to učitelům, vadí to vedení. Pro mě je to úplně 

nepředstavitelný, že se to může dít a stejně vedení řekne, že s tím nic jako ze zákona nemůže 

udělat...typově, dítě ohrožuje ostatní nebo sebe, nebo jako je nevychovaný, je jako slabý 

slovo. Takže to mě trošku jako překvapilo, jak zranitelnej vlastně učitel může bejt a že 

vlastně nemá moc ve chvíli, kdy jako se dostane do takový situace učitel, tak moc nemá jako 

kudy, kudy z ní pryč. A jinak občas jako mě překvapil, ale to je si myslím, že si říká asi 

každá generace, že mě překvapil nějak přístup žáků. A takový jako obecně asi vychování, 

mluvení, styl komunikace, ale myslím si, že s tím se asi potýká každá generace, že jí to 

vždycky přijde divný a pak si asi na to časem nějak zvykne, nebo se to třeba uklidní časem 

u těch dětí. 

9. Co je pro vás v praxi náročné? 

No vlastně trošku to souvisí s tou předchozí otázkou, že často vlastně to samotný učení není 

vlastně hlavní náplň hodiny, ale že mimo učení, tak vlastně 20 minut z tý jedný hodiny se 

musí vychovávat, 10 minut uklidňovat a vlastně to samotný učení je občas těžký si vlastně 
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tam prosadit, respektive ne, že by to bylo nějak těžký, ale ty ostatní věci zabírají jako hrozně 

velkou část hodin. 

10. Věděl jste to už od té doby, co jste studoval, jakože není 45 minut čistě učení, že tam 

je třeba 20 minut vychovávání, usměrňování, šel jste s tím do toho? 

Ne.…respektive šel jsem s tím do toho, že tam určitě jako bude něco samozřejmě...nějaká 

potřeba motivace na začátku, že to není 45 čistých minut učení, což bych ani nechtěl a že 

jsou tam jako nějaký aktivity bokem a tak. Ale možná to zas souvisí s tou nějakou předchozí 

otázkou s tím, že jsme chodili na ty ideální školy všechny, takže veškerý moje náslechy byly 

tak, že jsem přišel do třídy. Děti byly vlastně vzorný potichu, hlásily se. Odpovídaly,byly 

jako aktivní a nic se neřešilo, nebyly žádný problémy a v životě jsem se nesetkal na praxích 

na násleších od fakulty, že bych byl ve třídě, kde prostě někdo odmítá pracovat nebo 

schválně rozkládá tu hodinu nebo ve skupinový práci...samozřejmě, občas se našel někdo, 

komu se úplně nechtělo, ale nebylo to tak, že by úplně převrátily ty role a schválně by to 

kazil ostatním a tak, což bohužel mi přijde, že na základkách, i když jsem se byl podívat 

třeba u jiných kamarádek z fakulty, tak že je to dost častý. ..že vlastně v rámci těch 45 minut 

je tam spousta věcí, který se jako musí omezit v tom učení a musí se prostě řešit.řTídnický 

věci ještě chápu, ale často tam právě zabíhá nějaký to uklidňování a tak, což jsem počítal asi 

s tím, že to bude součástí, ale nepočítal jsem s tím, že to bude v takový míře. 

11. Co se vám naopak daří, z čeho máte radost? 

Já asi nejsem tolik přes jako přes výkonnostní učení, takže jsem rád, když děti jako chápou, 

vědí, co a jak, ale možná jsem spíš jako sociálně založenej. A vlastně tím i jak jsem byl 

teďkon v pětce, děti odcházely na gympl, a tak, tak to byl i vlastně takový můj hlavní cíl, 

aby se nějak dokázali chovat nejenom k ostatním navenek i mezi sebou, protože vnímám, že 

často teďkon ve třídách bývá, že jsou různé skupinky vůči sobě víc vysazené, než si myslím, 

že by mělo být běžné. Takže asi nějaká jako přátelskost nebo navázání vztahů s těma 

dětma...ten pocit, že třeba oni za mnou můžou přijít, říct mi něco, nebo i já, že se prostě 

nebojím před nima mluvit, nevím, co se stalo o víkendu. Prostě bezpečný prostředí. 

12. Jaké jsou vaše největší obavy v průběhu výuky? 



36 

 

Jo dřív jsem měl obavy, ale to možná taky bylo jako vypěstovaný fakultou, že ne všichni 

porozumí jako zadání nebo tématu, což časem jsem přišel na to, že je to vlastně jedno. Jakože 

kdyby se to stávalo každou hodinu pokaždý, když něco vysvětluju, tak je to blbý. Ale když 

se to jednou stane, tak vlastně to nevidím jako problém, protože ostatní pracujou. Já to 

někomu pak přijdu vysvětlit, nebo kdyby jich bylo víc, tak přijdou k tabuli a dovysvětlím 

jim to, takže tadyto už jako problém nevnímám. Je to něco, co asi jako trošku ztíží tu hodinu, 

ale jako když se to stane, tak si myslím, že to není problém. Často se mi taky stávalo, že 

jsem se obával tý asi atmosféry ve třídě. Může to bejt učitelem, může to bejt dětma, to nevím, 

ale často byla taková obava, že jdu do třídy a doufám, že bude klid ve třídě. Někteří žáci, 

kteří prostě to  dělali často, tak třeba nebudou pokřikovat po třídě jen tak ,nezávisle na tom, 

co se učíme, jak se učíme, ale aby prostě, jako bylo nějaký klidný prostředí a nějaká ta 

pracovní atmosféra. 

13. Tak a jaký byl, nebo je druh podpory pro vás, jakožto začínajícího učitele u vás na 

škole? 

Možná si myslím, že mám přidělenýho zavádějícího učitele uvádějícího učitele. Respektive 

bylo mi řečeno jméno, na koho se můžu obracet, ale v realitě vlastně sem to v životě 

nevyužil, protože i když to byl jako nebo, i když je to zkušený učitel, tak si vlastně myslím, 

že i nebo nevím, jestli škola, ale minimálně já jsem to bral jako formálně, protože to byl 

učitel, který sice měl zkušenosti i s tou mojí třídou, ale v ten rok co já jsem začínal, tak učil 

v jiným ročníku, takže krom toho, že měl úplně jinej rozvrh končil, nevím v půl 12, ve 12 a 

ve 2. Takže už jenom to, jako se k němu dostat a ve škole, prostě si na na něco sednout spolu, 

tak bylo těžký a bylo pro mě mnohem jednodušší zajít za někým z ročníku, případně z 5. 

Třídy, protože ty přece jenom jsou v tom v těch čtyřkách pětkách, co točíme, tak jsou tam 

jako víc doma, takže mi to přišlo zaprvý jistější a mnohem rychlejší na vyřešení, případně 

třeba s paralelkama řešit, protože většinou na tom bejváme podobně, co se týče učiva 

problémů nebo nějakejch věcí, co prostě je potřeba zařizovat nebo dělat, takže reálně jsem 

jako uvádějícího učitele nikdy nevyužil a spíš mi to přijde jako zdržení. Zároveň vnímám to, 

že to asi může bejt tím, že jsme velká škola, že ve chvíli, kdy bysme byla menší škola, tak 

za to budu rád, nebo někdo, kdo třeba si nesedne s kolektivem, tak je fajn asi toho uvádějícího 

učitele mít, aby měl jako beze strachu měl nějakou osobu, za kterou může jít, který se může 
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na cokoliv zeptat. Ale u nás na škole možná tím, že jsem si docela sednul s těma učitelama 

ze 4 5 třídy tak takovou potřebu já nemám...a hnízda nováčků, což jsou skupiny všech 

začínajících učitelů, tak to já jsem tam chodil 2 roky 1 rok to bylo skvělý, ale možná to bylo 

i tím, že ta skupina se skládala. Byla docela monotónní, takže všichni měli podobný 

problémy a řešili podobný věci. Byli jsme tam v podstatě 80, 90% nás bylo z 1 stupně učitele. 

A druhej 2 rok přišli noví kolegové a bylo tam víc druhostupňařů, víc učitelů, kteří byli nějak 

speciálně zaměřený. Takže furt to bylo fajn, ale už to nebylo tak jako praktický a tak nebo 

funkční to bylo ale ne přímo jako pro nás, že jako kolektivně to bylo vedený dobře, ale tím, 

jak to už bylo roztroušený jako mezi všechny předměty, všechny problémy, tak to na mě 

bylo jako příliš obecný, ale určitě to bylo super v tom, že tam prostě byli vedoucí, který nám 

pomáhali. Když byly problémy, radili nám co jak dělat nebo pro nás zařizovali nějaký 

řekněme workshopy nebo něco takovýho, nebo takový jako lekce, kde nám ukazovali nějaký 

věci sebehodnocení po nějakou komunikaci a tak dál. 

14. A je něco přímo od školy nebo od vedení, co vám chybí v rámci jako podpory? 

Jo asi jako podpora mi přijde dostatečná, skrz tady ty všechny věci a hlavně já jsem takovej, 

že asi tolik podpory jako průběžný nepotřebuju, že když je nějaký problém, tak vždycky 

vedení jako mě vyslyšelo, nebo nebyl s tím nějakej problém. Poradili mi, pomohlo mi ale, 

že bych potřeboval nějakou jako pravidelnou podporu, tak takovej nejsem. Jediný možná co 

mi chybí tak je abysme možná byli víc zváni jako k tématům, který se řeší a který jako přímo 

ovlivňujou nás, nebo třeba přímo jenom nás řekněme nevím...mezi mojí parelku má přijít 

nějaký nový dítě tak, aby se nás třeba vedení zeptalo. Chápu, že to třeba rozhodujou oni, ale 

aby nám jako zaprvý o tom řekli, aby se nás třeba zeptali na názor. A aby to vlastně pro nás 

nebylo jako překvapení, protože často se dějou nějaký změny, který nás překvapí a myslím 

si, že nás překvapí zbytečně. 

15. Jaké je jednání s rodičema vašich žáků? A co vás příjemně překvapilo, nebo naopak 

negativně překvapilo? 

Jo teďkon budu mít nový rodiče, takže to uvidíme. Ale rodiče z minulýho roku si myslím, 

že jsem si nemohl zasloužit lepší, že to se fakt podařilo, že tam byli všichni milí. V 95 

procentech nějak reagovali, nebo v 90 procentech reagovali. Když bylo něco potřeba, tak to 

zařídili třeba jako neodpovídali na emaily furt průběžně, ale když něco bylo potřeba, nebo 
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bylo něco důležitýho stalo se taky, že jsem prostě něco se přihodilo ve škole, potřeboval 

jsem do druhýho dne odpověď tak vždycky, jako byli nápomocný a takový shovívavý. A 

ochotný. Překvapilo mě, ale to je asi v každý třídě, ve výsledku jsem rád, že to byli jenom 

třeba dvojí rodiče. U jednoho kluka byla maminka taková velmi, jak to říct, opatrovnická 

nebo příliš ho hájila ve chvíli, kdy byl nějakej problém, tak vlastně znevažovala třeba to, co 

jsem řekl, že chtěla, abych mu psal poznámky. Aby si uvědomil, co dělá a zároveň, protože 

u nás jsou poznámky jako taková zpětná vazba pro rodiče, ne jako trest, a vlastně pak to 

znehodnocovala na tripartitách říkala jo, tady dostal tu poznámku za běhání po chodbě, tak 

tomu jsme se zasmáli, protože děti běhají, to je normální. Takže vlastně takovejhle přístup, 

že vlastně chápu, kdyby to tak měli doma, že si to řeknou nebo chápu, vlastně nechápu, 

přijde mi to blbý, ale furt to pochopím víc, než když to takhle má někdo potřebuju ještě jako 

říkat a zdůrazňovat. A pak 2. rodiče to bylo od jiného dítěte, tak to byli prostě přímo jenom 

lidi, kteří si potřebovali, nebo aspoň za mě, jak jsem to vnímal, potřebovali stěžovat už od 

předchozí paní učitelky, která měla tu třídu, tak měla stejný zkušenosti. Takže v jednu chvíli 

podle nějakýho období nebo jejich nálady asi tak bylo vždycky období, kdy lítaly 

stížnosti...na větrání, otevírání okna, přezouvání, oblíkání, sezení moc dlouho sedí. Moc 

dlouho jsou na koberci moc dlouho stojí. Špatná komunikace, učitel toho píše mnoho. Potom 

učitel toho píše málo. Minulej rok to bylo lepší a tak dál. To bylo třeba 1. měsíc, tak to bylo 

náročný. Druhej měsíc už mi přišlo, že vlastně chtěli ti rodiče jenom prudit, protože vlastně 

ani jako 1. měsíc ještě něco říkali, jako ať to udělám líp, nebo i když jako mi přijde, že jako 

ne úplně vhodně to tam psali, tak aspoň furt psali, jako co chtějí změnit nebo co je blbýho. 

A pak v ten druhej měsíc už vlastně jenom psali. Tohle je na nic, tohle děláte špatně, vlastně 

nenapsali ani určitě, co přesně je blbýho, nebo co bych měl zlepšit. Že okna, prostě se otvírají 

špatně, topení topí na špatnou teplotu a vždycky to bylo jako vyřiďte si to s vedením, jako 

máte to vyřešit s vedením tadycto hele vyřešte to se školníkem. Tady prostě to vyřešte s IT 

podporou. Takže to bylo často takový jako stěžování jen tak. A přišlo mi, že úplně nebylo 

jako založený na nějakejch, vlastně v pravdivejch událostech a vlastně, že by to mělo něco 

zlepšit, že to bylo takový rýpání, spíš myslím. 

16. Jaké jsou vaše nejčastější problémy při plánování a přípravě hodin? 
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Řekl bych, že mám občas problém domyslet, jak rychlí budou žáci nebo jakou náročnost 

úloh nebo čehokoliv, co děláme, budou potřebovat nebo vyžadovat. A možná i ty úlohy jsem 

jako připravoval vždycky...občas jsem si řekl, to bylo lehký, musím to ztížit, takže ty výkony 

pak v hodinách nebyly úplně vyrovnaný, že 1 den mi přišlo, že byly skvělý,2. den, to bylo 

takový nic moc a je možný, že to právě bylo tím, že ty úlohy byly prostě nějak jako špatně 

vymyšlený, postavený nebo třeba návaznost těch úloh asi nebyla úplně ideální. A jinak při 

plánování..většinou si myslím, že si toho naplánuju příliš s tím, že počítám s tím, že když 

nebudu stíhat, takže poslední věc mi zbyde, tak si to naplánuju, řeknu si poslední 2 cvičení 

nebo 2 věci, co jsem chtěl, tak nemusíme stihnout, ale jak už si to naplánuju, tak v tý hodině 

furt jako ženu a ženu, aby i ty 2 cvičení jsme stihli. Ale když je nestihnem, tak si řekneme, 

že je to v pohodě, ale myslím si, že to příliš ovlivňuje jako ty předchozí cvičení, na který pak 

ženu. Takže často se mi stává...já jsem ještě takovej jako upovídanej v hodinách obzvlášť, 

takže se často stává, že jako nějaký věci, který by asi šly udělat rychleji, tak rozkecáváme 

zbytečně dlouho a na to při tý přípravě většinou jako nějak nemyslím, nebo myslím, ale jako 

nerozvrhnu si to správně, případně pak třeba pro nadaný, protože teďkon jsme tam měli fakt 

chytrý kluky ve třídě a vlastně nikdy nic nestačilo, takže možná to ale to bylo možná i tím, 

že jsem nevěděl, jako kde čerpat, odkud čerpat a co ještě jim dávat, protože zas mi přišlo 

zbytečný. Když jsme v 5. Třídě tak vzít jenom věci, co budou dělat v 6. Třídě, protože to 

bych pak jako odsunul jenom ten problém a v 6 by se zase jako stalo to stejný. A často se mi 

stávalo, že v těch tématech co probíráme, tak už neexistuje nebo jsem nedokázal vymyslet 

takovou náročnost, aby to pro ně bylo těžký. Takže to no možná, že by se mi hodil nějakej 

sborník úloh pro nějaký rychlíky... 

17. Co byste chtěl vylepšit pro svoji budoucí praxi?  

Jo a asi umět víc rozdělit ty skupiny podle náročnosti, že často se teďkon stává, že děláme 

všichni to stejný je tam nějaký cvičení navíc, ale nevím, jestli je to vlastně úplně promyšlený, 

jako že je to přímo pro ně, nebo je to spíš jenom jako taková zástěrka, aby se zabil čas, aby 

vlastně ty děti měly co dělat, i když jako jsou to nějaký náročnější úlohy, ale asi to není 

přímo, nebo nedělám to přímo tak, že by je to jako hrozně rozvíjelo. Takže to by bylo fajn 

nějak změnit a určitě nějaký pravidelný, i když vím, že to není úplně moderní, ale nějaký 

pravidelný testování, protože teďkon se mi osvědčilo, že i když to není prostě pozitivní 
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motivace, tak děti se vždycky učily jenom na test. Já jsem to měl stejně, moje rodiče to měli 

stejně, takže klidně nějaký krátký pětiminutovky dělat každej tejden, nebo prostě nějak 

pravidelně. Aby vlastně ty děti měly šanci to nějak uchopit, když to napoprvý nevyjde, tak 

ještě mít další 2 písemky z toho tématu, protože teďkon jsem měl hodně málo známek a 

nejenom kvůli těm známkám, ale voni pak mají i málo jako času nebo možností na tu 

přípravu na to naučení. A pak bych taky chtěl trošku udělat vlastně jakoby krok zpátky z 

nějakýho moderního učení a chtěl bych vlastně asi pravděpodobně v těch humanitních 

oborech jako nějakej dějepis, občanka...naše SKN, co máme, tak aby se ty děti učily i něco 

nazpaměť, a tak, protože často jsme pracovali tak, že si vypracovali pracovní listy a pak to 

vlastně z nich jenom do testu opisovali, což vlastně, což můžu, což můžu já vlastně 

zkontrolovat a nebo jenom oni přepisujou informace, takže zařadit, protože si myslím, že to 

taky budou v nějaké formě někdy potřebovat, tak zařadit i trošku nějaký memorování. 

Protože si myslím, že je to fajn do budoucna pro ně. 

18. Uvažoval jste někdy o odchodu ze školství a proč? 

Já si myslím, že hodněkrát, ale nevím jak moc reálný to bylo, jakože často jsem si říkal, že 

to je na nic, že to nemá cenu. Vždycky to bylo kvůli takový tý bezmoci, protože se mi stalo 

ve dvou třídách, že byl kluk, kterej jako všem vadil všem dětem. Děti z toho byly nešťastný. 

Co mě překvapilo, tak právě to se vracíme k nějaký otázce už ze začátku tak vedení bylo 

nešťastný. Věděli, že prostě rodiče byli hrozný. Ředitel taky ne nesnášel, ale prostě věděl, 

že tam je jako spoustu problémů. A není to jenom tím, že já bych byl třeba špatnej učitel, ale 

že všude furt i jako veřejně i ve třídě, jakýmukoliv učiteli to dělal. A vlastně kvůli tady tomu, 

že je to takový jako vlastně bezmoc, že vlastně já nic nemůžu dělat a jediný, co tak přesně 

před příchodem do třídy se můžu modlit, že ten žák zrovna, i když je to blbý říct, tak doufat, 

že chybí a nebo že prostě zrovna bude mít nějakej světlej moment. A když bude dělat prd, 

tak aspoň nebude rušit zbytek třídy a takže tady to a nejvíc asi to bylo taky jako podobný 

případ, ale v jiný třídě tak přesně i takovýto vím, že jako můj odchod by to nevyřešil, že ať 

by tam učil kdokoliv, tak by to bylo stejný. Takže to není asi důvod odcházet ze školství. 

Ale že mi přijde, že se příliš často stává, že jeden člověk prostě zkazí učení prostě celý třídě 

a přijde mi nebo překvapuje mě, že to vídám jako ve vícero třídách, že to není jako 1 výjimka 

na celé škole, ale že se to stává velmi často a bohužel je to asi nastavený tak, že musíme jako 
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ochraňovat to dítě. To, že mluví sprostě promíjet to a říct, že teda se musíš aspoň trošku 

snažit líp, pokřikuje, ruší hodiny všechno a aspoň v tý mý třídě, co jsem měl zkušenost, tak 

jako tam se vůbec neučilo, ty děti z těch hodin neměly vůbec nic vůbec, nic se za celou 

hodinu neudělalo. Jestli se udělalo 1 cvičení, řekněme, nevím v matematice 5 10 

jednoduchých příkladů nebylo nic potřeba vysvětlovat, ale stejně prostě pozice učitele je 

taková, že se ho musí zastávat. Pak na třídních schůzkách jsou vždycky rozbroje, rodiče jeho 

nechodí na třídní schůzky, takže si stěžujou a já jako vlastně kejvu v hlavě si myslím úplně 

to stejný, co říkají rodiče, ale vlastně před těma rodičema to musím obhajovat, že prostě 

nevím inkluze a tak dál, i když sám prostě s tím nesouhlasím. 

19. Dal byste nějaké doporučený začínajícím učitelům? 

Co mně se osvědčilo? Nebo co mě fakt přijde super a myslím si, že kdyby to šlo nějak 

zákonně udělat, tak povinně prostě zavíst, že kdokoliv, kdo začíná po fakultě učit, tak by si 

měl projít alespoň půl roku tou párovou výukou, že by, že by měl učit chvíli párově, protože 

sice nějaký praxe jsou, ale jako ty se s tím srovnat vůbec nedaj, protože sice tam nějaký 

náslechy jsou trošku něco tam člověk jako vnímá z tý školy, ale myslím si, že to není úplně 

plnohodnotný a třeba to, co jsem se naučil, nebo dozvěděl za rok párovky. Nebo toho 

tandemového učení, tak mi dalo mnohem víc než celý studium na vejšce a nebo aspoň jako 

z toho praktickýho hlediska, protože jsou věci, který prostě člověk jako nečeká, dostane se 

jako víc do reality, co jak chodí, co vlastně doopravdy je důležitý, nebo reálně je potřeba 

řešit, takže tady to je jako pokud by se měla vybrat 1 věc, kterou fakt bych jako doporučil, 

možná kdybych mohl, tak i nařídil všem, aby prostě alespoň ten půl rok tý párovky někde 

absolvovaly. 

 

Příloha 6 

1. Jak dlouho učíte? 

No teďkon to bude půl roku. 

2. A jakou funkci momentálně zastáváte, třídní učitel, párový učitel, asistent a kolik 

hodin máte týdně? 
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Momentálně jsem párová učitelka a mám 13 a půl hodiny s tím, že teďkon ještě měsíc budu 

zaskakovat za jednu párovou učitelku, takže budu mít plný úvazek na měsíc určitě. 

3. A jak dlouho jste po ukončení studia začla učit? 

Ještě jsem nezačala psát diplomku a zbývá mi dostudovat 1 rok zaměření, ale jinak mám 3 

stanice hotový, takže vlastně v průběhu 5. ročníku jsem začala učit. 

4. Škola, na které momentálně učíte, je Vaše první? 

Kromě takových těch jako dopomocí a tak, tak ano, první. 

5. Jak si myslíte, že Vás připravila fakulta na výkon učitelské profese? 

Já si myslím, že ta didaktika tam docela je, že jakoby takový ty zajímavý věci, dobrý věci, 

jak učit třeba Hejného matiku nebo tak, tak tam docela jako je a třeba u té matematiky je i 

příležitost si to víc vyzkoušet. Ale na věci jako komunikace s rodiči nebo vlastně jaký to 

vůbec je bejt jako celej den s dětma, protože jako to učení je malá část z toho, co třeba třídní 

učitel dělá, a ikdyž tam byla snaha se tomu věnovat, tak to bylo tak hrozně jako obecný, že 

to nepadlo úplně na úrodnou půdu. 

V češtině tam toho třeba bylo hodně málo a vlastně kdybych neměla já zrovna výbornou 

paralelku, kde byla vyučující fakt z praxe, která učí tady kousek za rohem vlastně ve škole, 

tak si myslím, že bych byla úplně ztracená, že se tomu moc jako takhle nevěnujou. Jedna 

vyučující mluvila pořád jenom o svém vnukovi třeba. Takže tam tý didaktiky bylo vlastně 

nejmíň, ale myslím si, že třeba didaktika přírodovědy, vlastivědy, že tam byli jako nadšený 

lidi na svém místě, který jako to dokázali pojmout, ale to je pořád jako jenom ta didaktická 

část, ta fakt učící tam není a není to jako do toho reálnýho života úplně. 

6. Co vám při přípravě na učitelskou profesi chybělo? 

 

Myslím si, že třeba třídnímu managementu jsme se moc jako nevěnovali, že to je zrovna 

jako hlavní věc, kterou jsem nasála až v praxi.   

A pro mě to je pořád jakoby věc, která je pro mě hodně nepředstavitelná, je jako to fungování 

ve škole, doplňování věcí do tabulek, je tady toho hodně, co se musí dělat nebo spolupráce 

s ŠPP, spolupráce jako vlastně s odborníky na tu psychologii. A na vlastně děti, které mají 
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nějaké IVP. Zkoušeli jsme si jako vypisovat IVP nebo plán pedagogické podpory, ale je to 

pořád pro mě daleko a to je jako věc, která pro mě je aktuálně jako nejdůležitější tady 

pochopit, co se vlastně po mně všechno chce, třeba i v tom online prostředí, protože je toho 

fakt hafo a to na to ta fakulta prostě nedokáže ani připravit, protože je to jako dost 

individuální pro každou školu. 

7. Co Vás během praxe ve škole nejvíc překvapilo? 

No já si myslím, že jsem nejvíc tady těch jako aha momentů měla během svý souvislý praxe, 

kdy jsem učila 3 týdny v kuse. A vlastně mě překvapilo, že ta třída fungovala dost podobně, 

jak nám to na fakultě říkali, že byl jako hrozně inspirativní vyučující, spolupráce s rodiči...já 

jsem vlastně měla i možnost tam zažít dílnu s rodiči, že jsme vlastně dělali velikonoční a 

vánoční dílnu, takže jsem ty rodiče pak reálně viděla. Bavili jsme se spolu, i jsme se s 

maminkama pak zdravily na ulicích, takže to bylo vlastně hrozně příjemné. Já jsem byla 

hodně často skeptická vůči tomu, co se na fakultě učí, ale pak jsem jako viděla, že v 

některejch třídách to jako fakt funguje. I tady na té škole, kde jsem měla tu praxi, takže to 

mě vlastně jako překvapilo hodně.  

A teďkon je vlastně pro mě hodně novej i ten přípravnej týden, protože to můj první 

přípravný týden. Takže moje představa se tak jako docela vyplnila kupodivu. 

8. Co je pro Vás v praxi náročný? 

Pro mě je to asi zatím ta kolegiální spolupráce, protože jsem hodně sólista, což někdy při 

těch hodinách možná bylo i znát, že si některý ty aktivity chci jako vést, nebo že se do nich 

hodně jako vlastně vkrádám. Vždycky pro mě byla spolupráce náročná se spolužačkama na 

vejšce, což naštěstí, tedy zatím, jsem párovala se skvělýma lidma, takže to vždycky bylo 

hrozně na pohodu a super, takže to pro mě byla velká výzva se vlastně sejít s vyučujícíma, 

který vlastně jsem neznala předtím, rovnou jako vstoupit do toho, já jsem do toho hodně 

spadla, plus jako jsem neměla šanci se ty děti všechny naučit, protože je vidět 2 vyučovací 

hodiny v týdnu to nebyla šance se naučit 5 tříd, prostě to je 140 dětí. To nebyla vůbec šance. 

Takže to pro mě bylo hodně náročný a teďkon vlastně mi ta výzva trošku upadla v tom, že 

už budu spolupracovat s míň vyučujícími a míň třídama, takže takže teď to bude lepší. 
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9. A co se Vám v praxi daří? Z čeho máte radost? Na co jste pyšná? 

Tak já jsem hodně pyšná na to, že jsme si všichni sedli, že já fakt jsem měla pocit, že ať 

přijdu do jakékoliv třídy, tak že ty děti mě berou, že se se mnou chtějí bavit o přestávkách a 

tak. A vlastně, že nám to s žádným vyučujícím neskřípalo za ten půlrok, protože jsem i 

slyšela třeba jinde, že tam někde jako je něco, co by jako chtěly ty holky udělat jinak nebo 

tak. A myslím si, že u nás jsme se vždycky skvěle jako domluvili. A že to nebyl nikdy 

problém. 

10. Máte před výukou nějaké obavy? 

Jo to si myslím, že jsem měla hodně v průběhu studia, teďkon ne. Když už jsem s tím 

člověkem jako v pohodě, nebo jako že už jsme sžitý spolu, tak to funguje.  

Někdy mě jako trápí to, když přesně třeba najednou narazím jako u úlohy na něco, s čím 

jsem vlastně nepočítala, že zjistím, že jsem si to špatně přečetla a je to tam trochu jinak. Tak 

mě to jako trápí, že vlastně možná popisuji něco jiného, než se po mně jako chtělo. Někdy 

možná nějaká obava, že se v některých třídách vlastně zasekneme na něčem jako na pravítku, 

jak se používá pravítko, tak to potom jako znervózním a říkám si, ty jo, ty jo, teď vlastně 

jako nevím, tohleto jsem měla vlastně udělat třeba 2 roky zpátky. Jo, jako použití pravítka a 

teďkon jako nedoženu 2 roky používání pravítka za 3 minuty vysvětlování, to nezvládnu, 

tak u toho mi možná někdy naskočí jako obava, ale že bych šla nervózní do třídy, to se mi 

moc nestává. 

11. Jaký byl, nebo je druh podpory, pro Vás, jakožto začínajícího učitele, na Vaší škole? 

Byla jsem loni součástí nováčků, takže to byla vlastně i přímo skupina pro nový učitele. Ale 

jak jsem do toho naskočila v průběhu, tak mi to vlastně moc nepomohlo, protože jsme tam 

řešili věci, co jsme se učili na fakultě, nebo to bylo jako super, že jsme tam sdíleli nějakou 

kolegiální spolupráci, ale do předmětu, kterej jsem neučila. Takže jako myslím si, že ten cíl 

je dobrej a že to je super vymyšlený, když ten člověk začíná v září. Když ten člověk začíná 

v lednu, tak už je to horší, ale naštěstí jako všichni kolegové mě podrželi a se vším mi 

pomohli. Když se začnu tady na cokoliv ptát, tak mi vždycky někdo poradí. Takže to si 

myslím, že je dobře udělaný a letos vlastně to budeme dělat ještě víc, vlastně v menší 

skupince, protože budeme vlastně 3 takhle nový, takže to jsem zvědavá, jak nováčci nebo ta 
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podpora bude fungovat. A vlastně už teďkon v tom přípravným týdnu cítím, že se na všechno 

dává jako ten důraz, že už jsme vlastně měli i sezení s ostatními párovými učitelkami, 

domluvily jsme se, jak se třeba budeme scházet, jak budeme sdílet ty problémy anebo 

radosti. Takže myslím, že ta podpora tady je. 

12. Je něco jako od školy a její podpory, co Vám chybí?  

Možná mi chybělo nějaký to technický zaučení, protože my jsme se o tom bavili vlastně s 

panem ředitelem, tak to říkal, že to bude v srpnu a nevšimla jsem si, že by mi v srpnu přišel 

email o tom technickým zaučení, protože třeba jsem až poslední týden školy zjistila, že celou 

dobu odpovídám jenom na konkrétní email a ne na odpovědět všem. Takže tu informaci, co 

jsem chtěla poslat dál, dostal jenom ten 1 člověk a ne těch ostatních 5 učitelů, takže to 

technické zaučení by možná pomohlo. I když jsem si myslela, že jsem technicky zdatná, tak 

mě to jako opouští.  

A to mi přijde, že se jako snažíme vymakat, že sdílené tabulky jsou na stránkách ve virtuální 

sborovně, to jako se všechno naučím, ale někdy mi přijde, že tabulek je právě moc a bojím 

se toho, až to budu muset doplňovat sama. 

13. Otázku č.13 jsme přeskočily, paní učitelka dosud ve své praxi s rodiči nejednala, 

neměla svou vlastní třídu. 

14. Jaké jsou Vaše nejčastější problémy při plánování a přípravě hodin? 

Můj největší problém bylo to, že jsem nevěděla, jak funguje tiskárna, tak to si myslím, že už 

snad doháním, i když mi teď nefunguje čip. Takže to není takový velký problém, ale jako 

vlastně mi to trochu chybělo, protože jsem všechno tiskla doma, já jsem toho netiskla moc, 

že jsem si hlídala, že toho nebude hodně, ale byl to při plánování velký challenge.  

No a hlavně to, jak se sejít s těma učitelema, protože bylo 5 učitelů a naštěstí třeba vyučující 

4.tříd to měli skvěle vymyšlené a scházeli jsme se společně. U učitelů 5.tříd, tam to bylo 

složitější, ale jako buďto domluva nebyla vůbec anebo to možná mohla bejt překážka, že 

jsem vlastně nikdy nevěděla do čeho jdu, ale tam to bylo jako takovej individuální případ, 

takže to mohlo být jako riziko pro plánování. 

Ale jinak, když to vyučujícím nevadilo, že jim to budu posílat večer ze svého notebooku 

třeba po fakultě nebo po nějaký schůzce, co ještě mám jinou, tak to nebyl takovej problém. 
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Já ještě jak jsem student, tak mám vlastně výhodu, že mám přístup ke všem učebnicím od 

frause, takže mi vlastně stačilo, když mi řekli jen stránky nebo pracovní sešity, co mají jiný, 

když mi poslali, ale jinak mi vycházeli vstříc, se vším mi pomohli. 

15. Co byste chtěla vylepšit pro svoji budoucí praxi? Máte nějaký cíl, výzvu do 

budoucna? 

No, já si myslím, že to už jsem řešila včera, že vlastně jsem už hodně dlouho v pozici houby. 

Nasávající houby nějakejch jako zkušeností od ostatních a sledování, jak to dělaj lidi v 

různejch třídách a mám pocit, že už potřebuju, jako si někde natlouct prostě hubu, když to 

řeknu blbě, a už bych chtěla mít jako vlastní třídu příští rok, že už si myslím, že bych příští 

rok to jako nedala, že moje letošní výzva je dost přežít a zkusit napsat tu diplomku a jako 

pracovní, no, užít si to asi jako letos s novýma kolegama, protože budu párovat s novou paní 

učitelku, kterou ještě neznám. A vlastně ještě v 1.třídě, kterou neznám, takže naučit se letos 

všechna jména, to je moje výzva. 

 

 

16. Uvažovala jste někdy o odchodu ze školství a jestli ano, tak proč? 

No vzhledem k tomu, že jsem teprve na začátku, tak jsem o tom nepřemejšlela. Já jsem chtěla 

bejt učitelka už od školky, takže zatím se toho budu držet. Přemejšlela jsem spíš o dalším 

studiu, jako jestli ještě něco si nedodělat, jakoby mě ta praxe baví úplně ze všeho nejvíc na 

světě, ale ten dramaťák je lákavej. 

17. Jaké doporučení byste dala začínajícím učitelům?  

Za mě rada, a to říkám teda už studentům na peďáku, co jdou do prváku, je zažít si té praxe 

co nejvíc, zkusit si co nejvíc učitelů. Protože za celejch těch 5 let jsem se setkala se spoustou 

zajímavejch lidí a dost jsem si jako zapisovala nějaké věci a byly pro mě důležité třeba hry 

nebo nějaké jako cvičení, které můžu použít na nějakou aktivizaci těch žáků při té hodině a 

trvalo mi docela dlouho, než jsem jako našla třeba někoho, kdo mi seděl jako úplně na 100%, 

což mi přijde, že je taky jako důležité zjistit, co chci a co nechci. A byla jsem na různých 

školách v různých ročnících, v různých třídách. Pak jsem si i v rámci matematiky vedla 
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matematickej kroužek ve čtvrťáku, takže jsem si konečně mohla na tu matematiku jako 

sáhnout. 

A ve škole si pak sehnat hodně dobrýho kolegu, kdo pomůže při tom provádění a možná se 

někdy ptát nebo bavit s těma lidma o těch věcech, proč to dělají tak, jak to dělají. Protože 

třeba na souvislý praxi, když se o tom se mnou učitelé bavili, tak na mě to bylo hrozně jako 

přehršel informací, tak mi to vlastně pomohlo to vysvětlení a myslím si, že jsou tomu lidi 

hodně otevřený se o tom bavit, protože už k tomu mají ten důvod, proč to tak dělají. 

 

Příloha 7 

1. Jak dlouho učíte? 

M: 2 roky, teď budu učit 3.rok. 

K: 3 roky, teď budu učit 4.rok. 

2. Jakou funkci momentálně zastáváte: třídní učitel, párový učitel, asistent a kolik hodin 

máte týdně? 

M: Jsem třídní učitelka první třídy, teď půjdu do 2.třídy. Hodin jsem měla 20, teď budu mít 

22. 

K: Jsem třídní učitelka první třídy. Mám 21 hodin, ve druhé třídě budu mít 22 hodin. 

3. Jak dlouho jste začali po ukončení studia učit? 

M: Hned po ukončení. 

K: Učit jsem začala v 5.ročníku. 

4. Škola, na které momentálně učíte, je vaše první? 

M: Ano. 

K: Ano. 

5. Jak vás fakulta připravila na výkon učitelské profese? 

M: Tak za mě asi hodně, co třeba můžu i porovnat jako s kolegyněma, co jsou z jiných fakult, 

tak hodně takový ty jako třeba RWCT metoda a taky hejného metodu, že už to vlastně 
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umíme, tak ono se to dost hodí do té praxe. Protože asi je to složitější než ta klasická metoda, 

takže to třeba i záviděj ostatní kolegyně, že to umíme, takže různý tyhlety, nový metody, 

takže vlastně jsme si prošli i genetickou metodou, tak i AS…a mám výhodu, že to znám a já 

jsem si jako sama mohla i vybrat, co budu učit, nebo s kolegyní jsme se dohodly, takže 

myslím si, že co mi dala, tak je hodně jako nakouknutí do hodně různých těhle metod a 

způsobů vyučování. A i to, že jsme měli těch praxí dost, ačkoli se to nezdálo během toho 

studia, tak jsme mohli jako nakouknout na dost škol a čerpám třeba tady z toho. Já jsem byla 

na praxi, hned to byla ta asistentská praxe, tady na waldorfu, kde bylo spoustu dětí s 

různejma diagnózama, takže to mi třeba dalo hodně, že z toho furt čerpám, nebo že tam ty 

zkušenosti jsou. Takže ty praxe, ačkoliv byly takový nějaký, že nás asi trošičku chránily od 

tým reality, což teď, když já třeba mám u sebe studentku, tak taky jí vlastně neukazuju 

všechno, nejde jí to ukázat úplně všechno. Tím, že ona tam je od 8 do 12 a pak jde pryč, tak 

ten čas na nějakou reflexi není. Takže vlastně asi v tomhle by to mohlo bejt lepší, že by nám 

to ukázalo mnohem víc tu realitu, ale na to ten prostor asi během těch praxí není. Ale těch 

praxí bylo fakt hodně oproti jiným, třeba školám, co se dá jako srovnat, tak jsme jich měli 

dost a zase, ale byly to pouze pražský školy, což mě asi vyhovuje, protože v Praze učím, ale 

pro holky, co jsou mimopražský, tak tam ta realita je pak asi úplně jiná zase. 

K: No já si myslím, že mě moc nepřipravila. Jako dala mi asi tu hejnýho matematiku, i když 

ji neučím, tak občas tam prostě přidám nějaký prostředí, konkrétně třeba autobus, ten 

používám pořád… 

Takže si myslím, že nám jako ty nakouknutí do těch různých metod, to jako jo, že třeba, 

když nám teďka řeklo vedení, že máme dělat ty tripartity, tak jsem věděla jako jediná, o co 

jde a musela jsem tam s tím radit i ostatním. Ale prostě si myslím, že by fakulta měla víc 

poukazovat jako na běžný problémy, ne jenom nás na obláčku nosit, že je všechno úžasný, 

že si máme připravovat prostě hodiny na týden dopředu, pořád na nich pracovat, když to 

prostě tak v reálu ani nejde, že jo.  

M: Ale je pravda, že takový ty moderní teď ty prvky, co jako jdou do těch škol, jako třeba 

slovní hodnocení, tak to my jsme jako se potkávali s těma na těch praxích docela dost, takže 

ty zkušenosti máme a zatímco třeba kolegové teď fakt musí chodit na nějaký školení, tak já 

to vlastně umím a ty školení jako nejsou potřeba tolik pro mě, takže se můžeu vzdělávat 
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třeba v jinejch věcech. Takže myslím, že ta fakulta jako je moderní, nebo se drží těch 

moderních trendů, že je aktuální. Ale když bydlíš v jiném kraji, tak je to pak horší. 

K: Jsem ještě fakultě vděčná za své kamarádky. 

M: To je hodně důležitý, že to máme s kým sdílet, protože vlastně všichni jsme začínající 

učitelé a můžeme to všechno sdílet. Ikdyž nás na fakultě učili, ať učitelský učitelský 

kamarádky nemáme. 

A ještě teda, že teď jsem něco řešila ve škole a nebála jsem se jako napsat své vedoucí na 

diplomku, tak jsem jí svý problémy napsala a ona odpověděla, takže i ty kontakty tam třeba 

jsou trošičku v tomhletom, že to taky považuji za důležitý. 

6. Co vám naopak při přípravě na učitelskou profesi od fakulty chybělo? Co byste 

ocenili navíc? 

K: Tak mě nejvíc chybělo jako nějaká příprava na rozhovory s rodičema, protože to bylo 

úplně nulový. Já jsem neviděla ani jedny třídní schůzky za tu dobu. Ani žádný jako jak se s 

nima asertivně chovat. Jak si stát za svým, ale ne tak, abych je jako naštvala. Na to jsme teď 

měli jako spoustu školení ve škole, jakože prostě musíme zachovat chladnou hlavu, nebo co 

dělat, když, přeženu teďka jo, ale když přijde nějakej agresivní rodič, nebo něco prostě jako 

jak ochránit ty děti, sebe, cokoliv, že jo, jako vůbec nevíš, co se může stát v dnešní době. 

Ještě mě teda chybělo, protože učím ve Varech, tak když jsem chtěla praxi ve Varech, jakoby 

tu individuální, tak mi to bylo zakázáno, protože byly prostě tady vybraný školy a když jsem 

napsala, že chci ve Varech, tak to prostě nešlo, protože prostě mě chtěli chránit asi před tím, 

jaká je realita. Protože tady jsou prostě vybraný ty výběrový školy, na který se chodí a prostě 

je tam všechno úplně perfektní. Nebo pro nás, když tam přijdem, oni nám ukážou, jak se to 

má dělat. Ale prostě za celou tu dobu se neotevře učebnice a neřeší se tam problémy, neřeší 

tam mezi sebou jako ty děti žádný problémy, takže to mi jako asi hodně chybělo. Tady to a 

hlavně ta komunikace. Jako komunikace třeba s vedením nebo jako mezi kolegyněma. 

A hlavně já jsem třeba přišla na přípravnej týden a oni mi řekli, udělej si tématický plán, a 

já jsem jako koukala co to je, co mám vlastně dělat? Jak se mám z  ŠVP udělat tématický 

plán? My jsme za celou dobu to nedělali vůbec jako, takže já jsem šla a pak jsem si to 

kopírovala od kolegyně, protože jsem vůbec nevěděla, jak jsem to měla udělat a stejně furt i 
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po tom roce jsem byla jako zmatená, protože jako vybrat z toho klíčový slova, který tam máš 

jako napsat, to si myslím, že by mělo být spíš než to, že u státnic máš umět, co je ve 3.třídě 

je v ŠVP. ŠVP si otevřeš na internetu, doma, můžeš ho mít vytisknutý a kdykoliv ho 

potřebuješ, tak se podíváš, ale jako takovou tu praktickou věc no, to nás prostě nenaučili. 

M: Ty rodiče, to je jako první věc, ale i takový to, jak si nastavit ten vztah, že vlastně do jaký 

míry nějak jako mít to kamarádství, bejt jako milej, přistupovat na nějaký věci, ale kde jako 

je ta hranice? Nevím, jestli to dá naučit, nebo se každej musí nějak objevit sám, ale jako to 

je pro mě hodně velkej boj, protože vlastně chci bejt jako milá, chci bejt ochotná, ale zároveň 

se z toho nesmím zbláznit a ta hranice jako hledat si jí…třeba jsem byla na praxi, kde si 

učitelka s rodičema tykala. Což bylo hrozně fajn, jako hezký, ale představa, že to udělám, 

tak mě sežerou ty rodiče podle mě teďkom, protože už jim tu ruku prostě okpodáváš. Jsme 

ještě moc mladý na to asi no. Takže vlastně jako nějaká ta hranice, ale možná si to musím 

najít jako sama, nevím, jestli se to teda dá naučit. 

Na další problém, co narážím, že by mě fakulta měla nějak naučit, že mám 28 dětí a jsem 

tam sama na ně. Ani já jsem nikdy nebyla na praxích sama ve třídě. Vždycky tam byly prostě 

další 4 studentky, ty mi kdykoliv pomohly. Byla tam ta jejich učitelka a byla tam ještě 

fakultní učitelka. Najednou tam prostě bylo spoustu lidí, který jsem mohla využít a vždycky 

jako pomohli. Když byla skupinová práce, tak u každý skupinky byla nějaká studentka 

najednou, takže jsme tam nikdy nebyli sami v tý třídě a teď se vyžaduje po nás nějaká 

individualizace a já vůbec netuším, jak na to. Děti jsou ve třídě hrozně rozdílný, zvlášť u 

tým první třídy, tam fakt přijde jeden, co umí číst a druhej, co ani nepozná písmenko a nikdo 

mi neřekl, jak vlastně mám tohle řešit. Jaký je účel nějaký gradovaný úlohy, kterou jsem si 

připravila, už mi nikdo neřekl a jak je mám zavádět do té výuky, jak je mám kontrolovat v 

tý první třídě. Zase ve čtvrtý nebo pátý třídě už to bylo něco jinýho, tam byli samostatní. 

Takže to myslím si, že je další věc, kterou by nám mohli ukázat určitě nějak. 

A ještě podle mě narážím trošku na problém, jakože jestli by se taky dalo nějak naučit, a to 

je autorita. Jak přistupovat k těm dětem, tykání, vykání, tak my když jsme byli na praxích, 

tak tam se většině učitelům tykalo. Ale zase jestli to vhodný u všech dětí na těch školách? 

No jakože jsme mohli něco vidět, ale aby nám někdo řekl, jak by to mělo fakt jako být, to 

ne. 
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Ale asi je to o tom, jako ono se to asi naučíme i víc, když si to hledáme sami, no jsme prostě 

hozeni do vody. Takže si myslím, že ta fakulta nám dala hodně po teoretický stránce, ale 

praktický věci se musíme naučit sami. 

Nevím, no možná prostě nás zavřít na rok do školy pod nějakým dohledem a fakt jako bejt 

po ruce tý učitelce přímo celej den. Nebo si zažít první rok párovou výuku, to by bylo dobrý 

a v rámci školy, na který bys třeba chtěla pracovat. 

K: No a mě ještě teda napadlo, že jako jsem nezažila na těch školách žádnýho problémovýho 

žáka a to mám teď ve třídě dva. Jako jak k nim přistupovat nebo jak to těm ostatním dětem 

říct, že máme 28 dětí a 2 potřebujou prostě mít neustálý dohled, ale totálně jako, úplně 

nemůžeš odejít od nich. A když jako nechceš je úplně eliminovat od těch ostatních, ale musíš 

prostě, protože ta 1 holčička nám třeba mlátila ty ostatní děti a prostě jako musíš chránit ty 

ostatní děti. Tak jak to máš dělat, když tam máš 27 dětí a 1, tak to musíš upředňostňovat 

většinu, že jo, i když nechceš, tak stejně to tak je. A jako když pak musíš jednat s rodičema, 

ať jí dají na zvláštní školu nebo na speciální, tak oni nechtěj, tak co s tím. Takže aby tam 

bylo více speciální pedagogiky na fakultě, té bylo opravdu málo. Abychom věděli, které děti 

třeba posílat do poradny, to já vůbec nevím, podle čeho to mám určovat, jaké musí být 

důvody. A pak jak k doporučením z poradny přistupovat, jak moc je dodržovat, když dostanu 

chlapečka a že má adhd a ať má třeba míň úkolů, tak o kolik míň, kde je ta míra a hranice 

oproti ostatním dětem. Takže více speciální pedagogiky, tý tam chybělo hodně. 

7. Co vás v praxi překvapilo, co jste třeba nečekali? 

M: Mě překvapilo, jak jsem rychle spadla z nároků udělat si přípravy. Myslela jsem si, jak 

prostě přijdu a budu dělat přípravy furt furt furt a najednou to prostě jako nejde a chodím a 

improvizuju, protože představa, že po celým dnu, co řešíš, jako co učíš dopoledne, pak 

sedneš počítači a řešíš veškerou administrativu a řešíš rodiče a děti a teď prostě furt je něco, 

akce různý, porady a všechno, to bych se k tomu dostala až večer vlastně, sednout si k těm 

přípravám. Takže jako takový ty přípravy, co jsme si dělali na vejšce a trávili jsme tím fakt 

třeba 2 dny v kuse, přípravu na jednu hodinu, tak to není, takže jsem ráda, že si občas udělám 

jako kde budeme v učebnici a jaký budu mít aktivity k tom. Sem tam samozřejmě, když mám 

jako náladu a sílu a je nějaký volnější týden, tak si uděláš něco víc, ale fakt mě jako 

překvapio, že během září jsem jako chodila bez příprav no a ono se to dá. No takže to, kolik 
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je toho kolem no, že to není jako ve 12 doučím a můžu jít domů, ale že řešíš emaily, řešíš 

rodiče, voláš, řešíš třídnici, neustále něco zapisuješ. Zapisuješ akce, teď fakt se musí 

zapisovat každá kravina. Teď ti neustále posílají třídnici nazpátek, že to poučení, že máš 

jako poučit děti před prázdninama, že to tam chybí. Teď ti řeknou, dopiš to, nebo se ti někdo 

zraní a budeš to mít jako problém. A takovýhle věci, že to jsou vlastně jako maličkosti, ale 

důležitý a časově náročný. Teď přesně na začátku roku, tak mít tématický plán, do toho 

musíme projít těma školením a kde máme já nevím hasičáky a tyhle věci, takže toho je 

hrozně moc a pak na tu jako přípravu zbývá jako úplně minimální čas. A když chci mít ještě 

svůj osobní život nějakej, že jo, abych se, což je asi důležitý, abychom se z toho nezbláznili 

úplně no. Takže vlastně to učení je někdy fakt minimální část z toho dne a je víc věci kolem, 

než přímo ta výuka. 

M: Já si myslím, že by na fakultě nemuseli klást takový nároky na tu přípravu, aby to byla 

úplně perfektní hodina podle papíru a pak, když tam něco nesedělo, tak ti prostě vynadali, 

proč to tam nemáš. Pak jsem se bála, abych u všeho měla cíl, každá hodina, každá aktivita 

musela mít nějaký cíl a prostě v realitě nad tím tolik nepřemýšlíš už jakoby trošku 

improvizuješ, víš, jak to na sebe jako navazuje, takže to mě překvapilo, že jakoby umím 

improvizovat. Ale překvapilo mě i jako to, co prostě všechno ten učitel musí dělat, protože 

nám to fakt nikdo takhle prostě neřekl, že jako ráno musíš přijít udělat to a to, tohle pak 

odpoledne, tohle před akcí, támhle musíš napsat něco, támhle zase musíš vypisovat IVP, tam 

musíš vypisovat vyhodnocení IVP…jako vůbec nikdo mi k tomu nic neřekl a teď prostě tam 

sedím v tý práci a někdo mi řekne, už to máš hotový a já vůbec nevím, jako co. 

Ještě mě překvapily rozdílný názory těch učitelů, jak jsou prostě mladý, starší a hlavně u nás 

jako ve Varech, kde prostě já jsem přišla s něčím, jak jsme se třeba učili výtvarku a prostě 

jsem dostávala jako hrozně naloženo od ostatních učitelů, že prostě ty obrázky nejsou hezký 

na výstavu, přitom my jsme se prostě učili, že každý to dítě má mít svůj obrázek a že se 

nesmí používat, že jsou obrázky hezký…tak jsem taky musela slevit z nároků na tohle a 

prostě taky si otevřu pinterest a děláme všichni stejný obrázek, protože s 28 dětma ve třídě 

prostě radši ukážu postup a dělejte si to, protože prostě, i když tam mám jako pomoc, tak to 

nejde jako ta individualizace, teda jako někomu bych ráda dala něco navíc, ale co když on 

to bude mít zase rychleji? A taky doteď nevím, jestli když nebude mít něco někdo hotový v 
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sešitě a ostatní mají, jestli jako je to špatně nebo ne, jestli jako mi za to někdo něco může 

jako vyčíst, nebo jestli když támhle někomu to dám a někomu to nedám jako, jestli to je jako 

chyba, nebo ne? No prostě protože každá škola má své nároky a myslím si, že by si každý v 

páťáku měl vybrat, kam chce jít učit na školu a tam trávit ty praxe a ne prostě na výběrový 

škole v Praze. 

M: A no asi jakoby i ten tlak těch ostatních učitelů je jako zajímavý, že to jsem vůbec 

nečekala, jakej najednou to bude tlak, abys měla hezkou třídu. Někdo mi přijde do třídy, a 

pak slyším od těch lidí, jak to jako pomluví, tak vlastně jak se vypořádávat s tím, jakože ty 

máš nějaký svůj styl a věříš tomu, že to děláš dobře, jako necháš si poradit a jako jasně, nějak 

to vyhodnotíš, ale že prostě jako nemáš hotovou nástěnku, že máš prostě o Vánocích ještě 

jako podzim na nástěnce, a takovýhle věci se jako řeší a hrotí, když prostě jsem 1.rok ve 

škole a mám toho takhle nad hlavu. Tak to jako neni vůbec nápomocný to prostředí... 

K: A taky teda jako jsme měli 1 specializaci, že jo a já učím všechny. Takže učím hudebku, 

výtvarku a tělocvik. A když jsme šli třeba na tělocvik, tak jako já vůbec nevěděla, co s těma 

dětma mám dělat, jak je mám učit třeba kotoul. To jsme se třeba vůbec neučili, jak to máme 

učit, my ho měli jen na gymnastice udělat a měli jsme splněno. A stejně, jak mám učit kotoul 

28 dětí. 1 tam kontroluješ, 27 stojí ve frontě a nestojí prostě v klidu, nemáš tam ten prostor 

to naučit. Takže jako ten tělák byl podle mě hodně málo, no. Fakt byl hodně málo.  

Ale to stejně hudebka, taky jako naplánuj hudebku jako od začátku do konce. No prostě jako 

myslím si, že jako plánovali jsme si matiky, češtiny, to umíme perfektně, ale specky vůbec. 

M: Jo a co určitě chybělo, je angličtina, tu jsme měli jen v 1.semestru a to byla čistá teorie 

jen. Angličtinu teď taky učím a třeba didaktiku angličtiny jsme vůbec neměli, takže toho 

bylo hodně málo tenkrát no. Prostě jsme měli jen naší specku a z ostatního skoro nic. 

Co mě ještě hodně překvapilo, celkově jakoby jak je takový, jakoby to prostředí učitelský, 

že je hodně jakože ježiš ty děláš tohle navíc, to je zbytečný. Konkrétně třeba dělám tripartity 

a ne že by mi kolegové řekli to je super, tak já se na tebe někdy přijdu podívat, to mě zajímá, 

to mi třeba řekla jen jedna, ale ostatní se div nerozčilovali, jako proč to děláš, to je úplně 

zbytečný a takhle. Tak jak si to třeba nemam brát k srdci tohle. Tak já už přemejšlim, že to 

příští rok nebudu dělat, že nikdo to tady nedělá, odměny za to taky nemám, že jo. Takže by 
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bylo fajn se naučit nějakou jako i psychohygienu. A jak tohle jako nechat po sobě jako 

sklouznout tyhlety řeči, abych si je jako nebrala k srdci, aby mě to fakt jako neovlivnilo? 

Jako furt slyšet, jojo, jseš tam mladá, nová. Všichni si myslej, že si něco vymejšlíš, že tě to 

po čase přejde tyhle novoty. Takže prostě ta psychohygiena by taky mohla bejt víc na té 

fakultě no. 

K: Taky můžeme snadno vyhořet taky. To nám říkali na fakultě furt, hlavně nevyhořet. Ale 

vlastně se o tom jen mluvilo ve smyslu, ať hlavně nevyhoříme, ale jako že by nám řekli 

nějakou prevenci nebo co dělat proti tomu, to ne.  

8. Co je pro vás v praxi náročného? 

K: Ta individualizace, práce s těma speciálníma dětma a komunikace s 

rodičema...komunikace s rodičema je jako asi úplně na vrcholu ledovce pro mě. 

M: Jo ta komunikace, přesně...ono se to hrozně přenáší do tý třídy pak. Teda to bych se taky 

chtěla naučit, aby mě ty rodiče, se kterýma si třeba nesednu, nebo se kterýma je nějaký 

problém, aby se to jako nepřenášelo na ty jejich děti. A když oni pak jako s tebou nesouhlasí, 

ty rodiče, tak to doma říkají, že jo a ty děti si to nosí do tý školy a odráží se to. No, takže 

vlastně i to, když je nějaký konflikt, tak máš nějakou blbou náladu a taky se to přenáší do té 

třídy.  

Ale tak to není jenom po komunikaci s rodičema, ale jakmile máš blbou náladu, tak jak to 

nepřenést do tý třídy? Jak prostě to ze sebe zase před tou třídou smést a jít tam jako s dobrou 

náladou, a jako celkově i když jako doma se něco stane, nebo třeba řešíš nějakej osobní 

problém, tak jak jako máš udělat, aby to ty děti jako na tobě nepoznaly, že jo? Nebo i 

poznaly, ale nějak jako prostě s tím pracovat. To je taky pro mě těžký. 

9. A co se týče administrace, třídnice a tak, měli jste v tom nějakou podporu? 

M: Hele my máme školu online a mám pocit, jakože pro mě je to hodně intuitivní a že mi to 

jde jakoby všechno, to naopak já občas jako pomáhám, protože oni to zavedli nově, když 

jsem přišla a nikdo s tím neuměl a já se to naučila tak nějak rychle, takže s tím spíš pomáhám 

ostatním já.  

Ale jako chybí mi tam, že nevim třeba to zapsat. Neznám všechny ponaučení, co se musí 

zapisovat, tak to jako nevím, kdy jsem neponaučila a takovýhle jako kravinky.  
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K: No takže my máme bakaláře a já jsem se v tom absolutně nemohla vyznat ze začátku. 

Nevěděla jsem jaký známky zapisovat do bakaláře, jaký známky zase nezapisovat, protože 

tam máš jenom určitej počet políček, že jo, víc jich nemůžeš přesáhnout. A v tý 1. třídě 

zrovna jako se dávalo za všechno, že jo, takže prostě to jsem vůbec nevěděla, co psát. Hned 

jsem potom v 1. třídě měla ty speciální žáky, takže na to je ta administrativa fakt velká. Furt 

něco vypisovat, vyplňovat dotazníky, vypisovat vyhodnocení, takže to jako je náročný a 

hlavně to jako napsat na všechny ty žáky. Jako chodila jsem vždycky prostě vedle za 

kolegyní, ať mi řekne, co tam napíše, co tam dá, ať to dám stejně, ať mi něco nechybí a spíš 

jako jsem si tam našla kamarádku, která mi vždycky řekne, hele, nezapomeň tohle udělat, 

ale kdybych tam neměla nikoho, tak prostě nevím nic. Takže to je jako blbý. I když jsme 

měli školení, ale to bylo úplně k ničemu.  

10. Co se vám v praxi daří, na co jste pyšné, z čeho máte radost? 

K: Já si myslím, že mi jde ta komunikace s těma rodičema, že prostě jim odepíšu stručně 

jasně, což u mě, já jsem hrozně vykecávací typ, takže to je pro mě jako překvapivý, že to 

umím s těma rodičema a že i jsem měla od začátku schůzky kvůli třeba těm dětem se 

speciálníma potřebama. A že s těma rodičema jsem to docela zvládala, jakože na mě nikdo 

ještě nevyběhnul, no to se divím, ale já se neumím jako takhle pochválit, protože v tý škole 

mě taky nikdo, nebo u nás na škole, nikdo nikdy nikoho nepochválí. Jo, že vedení za tebou 

přijde a řekne, hele, dobrá práce, nebo tohle je špatný, udělej to takhle...nemáme tam zpětnou 

vazbu, takže já vlastně ani nevím, jestli to dělám dobře nějak. 

M: Zase to nás trošku fakulta naučila tu reflexi sebereflexi. To jsem jako před nástupem na 

fakultu vůbec netušila, že bych se já měla sama pochválit, zhodnotit. A tohle si myslím, že 

k tomu vedeme ty děti. 

K: Takže za mě teda ta komunikace, i když jakoby jsme se ji moc nenaučili, ale tak je to 

intuitivní. 

M: Za mě asi, že se děti nebojí chodit do školy, protože k nim jako přistupuju tak, že se úplně 

jako nebojej a vytvářím to bezpečný klima. 

Což jako oceňují právě i ty rodiče jako taky často, že prostě tam chodí, jakože beze strachu. 

A že mají ve mě důvěru, jak ty děti, tak i rodiče, že když je nějakej problém, tak prostě za 
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mnou přijdou a vyřešíme to. Jakože mě neobchází přes vedení třeba nebo tak, nebo aspoň o 

tom nevím. Možná mě vedení od toho chrání.  

A že jsem ještě nevzdala tripartity, i když je u nás prostě nikdo nedělá...a že se snažím to 

slovní hodnocení prostě používat, že v tom vidím ten smysl a že fakt jako i když bych se na 

to mohla vykašlat, protože to po mně prostě nikdo nechce, tak se to snažim vydržet, takže 

za to se asi můžu pochválit. Že se fakt jako držím, když je to všechno fakt těžký. 

11. Máte ve vaší praxi nějaké obavy? 

K: Jo obavy o tom, co se zase dneska stane, co budu muset zase řešit. Postě jako co se stane, 

jestli se zvládne podařit to, co jsem si naplánovala a tak. 

M: Já si přijdu teď v tý třídě trochu pod tlakem, protože v tý mojí první třídě jsou děti, který 

doma vykládaj úplně všechno, co se stane v tý třídě a když jsou ony ty děti ve škole, tak se 

cítím mnohem víc pod tlakem, co říkám, protože se to všechno dostane k těm rodičům, takže 

to mi vadí, to jsem jako trošku ve stresu a že se jako hlídám občas až moc, protože prostě ta 

jedna holčička si třeba doma stěžuje, že děti ostatní děti zloběj. Ačkoliv mě to tak třeba ani 

nepřipadá, jako já jim to trošku nechám třeba volnější, jsou to děti, jsou živý a ona to pak 

jako takhle vykládá, takže se teď cítím pod tlakem, když je tahle holčička ve třídě třeba. A 

mám teď problémovýho chlapečka ve třídě, brzo k němu bude asistentka, a prostě ten každou 

přestávku jde a někoho zbouchá. Prostě mu dá třeba facku a tak. Tak to taky musím furt řešit, 

to je velkej tlak, ty máš bejt v tý třídě, máš to řešit, takže z tohodle jsem taky pod tlakem 

trošku, že se někdo zraní a bude to na mě, že jo. 

Ta přesně prostě, co se stane, co nastane, co budu muset jako dneska zase řešit, protože jako 

každej den řešíš něco, každej den, a na to tě taky nikdo nepřipraví. 

K: Prostě pořád řešíš, co se stane, protože jako každej den se něco řeší, na to nás nikdo 

nepřipravil, že se pořád něco výchovně řeší. Třeba na těláku, furt někdo padá, furt řešíš 

vztahy, hádky, že pořád někdo podvádí a tím pak prostě zabijeme klidně celou hodinu. 

M: A nebo, když třeba někdo spadne, že jo? Jak rozeznat, jestli je to vážný nebo ne, protože 

fakt, jako jsou děti, který nebrečí, když je fakt to bolí hodně a pak jsou děti, který brečí, když 

se jako odřou malinko. Jo, takže jakoby na tělocviku jsem asi nejvíc nervózní, protože je to 
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čím dál tím horší. Dřív jsem to vůbec jako neměla ze začátku, než jsem měla tábory a tak. A 

teď je to čím dál tím prostě horší no. 

Řešit třeba zlomenou rukou. Tak to se musí zapsat do knihy úrazů. Teď to popsat přesně, že 

jo, aby náhodou, kdyby fakt to byl velkej průser, tak to pak bude na tebe, žes to špatně 

zapsala. Ale přece když někdo furt padá, tak to tam prostě nebudu všechno psát. Každý 

odřený koleno. 

12. Jaký byl nebo je druh podpory pro vás, jakožto začínající učitelé, u vás ve škole? 

Měli jste někoho na začátku? Nebo nějaké třeba podporující schůzky? 

K: My nic. Já se teda po roce dozvěděla, že jsem měla nějakýho uvádějícího učitele a ten mi 

to řekl až po roce, jo já jsem byla tvůj uvádějící učitel. Takže jsem chodila za mojí kolegyní, 

která byla vedle ve třídě, a ta mi se vším pomáhala. Neptala jsem se všech, protože by to 

někdo mohl brát jako mojí slabost třeba, takže jsem se ptala jen těch mně blízkých kolegů o 

pomoc.  

M: Já měla uvádějící učitelku, která vlastně byla se mnou v paralelce - jak vloni ve čtyřce, 

tak letos v jedničce, ale třeba taky to byla pro ní první jednička, takže vlastně jsme byly 

hodně jako na stejno, spíše jako jsme si radily navzájem a to bylo super, protože jsme prostě 

byly furt spolu. Sedíme spolu v kabinetě, takže kdykoliv cokoliv je potřeba a jakože máme 

ten vztah fakt fajn, že se jako nebojíš čehokoliv zeptat a celkově jako kolegyně v kabinetě 

byly jako vždycky jako nápomocný a ptaly se a mohla jsem se zeptat na cokoliv.  

A ještě jsme byli přihlášení na nějaký jako kurz vzdělávací pro začínající a uvádějící učitele 

právě, bylo to jako online. Nevím, jakože co nám to mělo úplně dát, ale ta škola se evidentně 

snažila nás nějak jakože připravit trochu. 

13. Je něco od té vaší školní podpory, co vám chybělo? Zlepšili byste nějak tu podporu? 

M: Mně by vyhovovalo, kdyby třeba, prostě když máme takový to jako infocentrum, kde je 

vedle ředitelna, tak tam je i tiskárna a tak. A kdyby tam byl prostě papír a tam napsáno, tohle 

teď musíte udělat, přesně to a to. Bylo by tam prostě 10 bodů, co musím do týdne udělat. Já 

bych si to vyfotila, postupně si odškrtávala, protože já nevím, tam vždycky je toho hrozně 

moc potřeba udělat a to jako zapadne všechno a pak tě třeba zastaví někdo na chodbě, rychle 
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tohle udělej, a já nevim, co mám dělat. Takže prostě třeba nějakej týdenní plán povinností 

by mi určitě moc pomohl. 

M: To bych brala taky. Ale hlavně bych brala nějakou větší reflexi, jakože kdybychom si 

třeba my kolegové chodili do tříd a vzájemně se pozorovali a říkali si co a jak. Nebo i vedení, 

že to prostě nědělá a já žádnou zpětnou vazbu jak učím vlastně od nikoho nemám, to mi 

chybí. 

U nás je to třeba hrozně špatně nastavený. Že jako hospitace znamená strach, stres. Ke mně 

třeba přijde naše metodička a řiká, hele mám u tebe hospitaci, ale neboj, budu tam jen 5 

minut, něco sepíšeme, žádnej strach. A já jí říkám, ale já tě tam chci celou hodinu, chci od 

tebe nějakou zpětnou vazbu. Pro mě to je důležitý.  

Ale my máme super takový schůzky s vedením, každý 2 měsíce třeba, že je tam ředitel, 

zástupkyně a učitelky, který s tebou učí v paralelce, a bavíme se co se nám daří, nedaří, jaký 

máme poznatky atak. A já jsem tam právě přišla s tím, že by mi tady chybí nějaká jako 

hospitace, nebo že já vlastně nevím, jestli učím dobře, nebo co bych mohla změnit. Já to 

prostě nepoznám, že jo. A ředitel mi řekl, tak já přijdu a pak začal chodit úplně jako v 

pohodě. Vždycky si spolu pak sedneme, řekneme si v klidu co a jak, on řekne, že tohle bylo 

třeba super, to já zkusím použít v tý svý chemii a tak, jakože to bereme jako oboustrannou 

inspiraci vždycky. Takže jako vedení je k tomu jako hrozně dobře nakloněný, ale ty učitelky 

mezi sebou to ne, to by mi nikdo do hodiny nepřišel a neporadil, nebo já že bych k někomu 

měla jít.  

K: No tak to u nás zase není, to když by k nám mělo přijít vedení, tak to by bylo spíš jenom 

kvůli nějaký negativní věci a nikdy vlastně jako tě nikdo nepochválil. No takže bych jako 

radši brala, kdyby za mnou chodily všechny učitelky a řekly mi i jako co si myslí. 

14. Jaké je jednání s rodiči vašich žáků? Jak se vám daří s nimi jednat? Je něco, co vás 

při jednání s nimi překvapilo? 

M: Že jsou schopní mi napsat v neděli brzo ráno kvůli blbosti třeba. Nebo i v noci, že nemaj 

žádnej respekt vůči času mimo práci. A jako že když už píšou, tak že by napsali dobrý den, 

moc se omlouvám, že ruším v neděli, ale potřeboval bych tohle akutně vědět, něco děje, bla 

bla, bla, ale oni napíšou dobrý den, řekněte mi tohle a tohle a hned. Takže tohle mi jako vadí. 
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Protože si myslím, že se fakt snažím nastavit nějakej ten jako vztah, protože máme třeba 

jako společnou whatsappovou skupinu a tak, ale že pak oni toho začnou využívat. Ale 

samozřejmě ne všichni, je to minimum, ale i to minimum tě dokáže pěkně naštvat.  

A ještě to, že jsou třeba jako neslušný. Že třeba neumí pozdravit. Občas je potkám na ulici a 

ani nepozdraví, zase jako jen pár, většina je jako slušnejch, ale pak se divím, že jo, že děti 

neumí poděkovat a pozdravit když to neumí ani rodiče. 

Ale pak je spoustu milých rodičů, to jako zase jo a to jako pak tě hrozně nabije, když potkáš 

někoho na ulici a není první otázka, tak co ten můj Pepíček v tý třídě ale první otázka je jak 

se máte, jak to zvládáte? Tak to je vlastně hrozně jako hezký. 

15. Jaké máte problémy při plánování hodin? Překvapilo vás při plánování něco? 

K: Neumím si určit, jakej bude cíl tý hodiny. Jako ikdyž se nás to snažili naučit, tak já prostě 

nevim, jakej bude cíl. Fakulta nás to učila až moc na sílu teda, že musíte mít nějakej cíl a 

jinak to nejde, ale tak to v reálu vůbec neni. Já si jako řeknu, musíme se naučit tyhle íčka, to 

třeba do konce měsíce, ale neni to jako na každou hodinu. Já prostě vím, co mám naučit a 

proč si to konkretizovat jakoby úplně do minimálních těch cílů? 

Ještě mě teda překvapilo to, že reflexe na konci hodiny absolutně nestíháš. Ty jseš ráda, že 

doděláš učivo, ještě přes přestávku občas jedeme a není to vůbec jak na praxích, že na každý 

hodině musí bejt na konci reflexe. Já dělám maximálně na konci týdne, že si s těma dětma 

projdem co nám šlo, co nám nešlo, ale to je všechno. Prostě to nestíháš. 

M: Tak to je spíš teď můj cíl do budoucna, udělat si nějaký týdenní plány a každej pátek s 

dětma třeba všechno projet a ať si každej udělá smajlíka, co se jako naučil, že tohle splnil a 

tak. Je to ale prostě všechno práce navíc. Za kterou tě nikdo nepochválí, nedostaneš žádnou 

odměnu a bojujeme s volným časem, protože prostě to nestihnu v pracovní době. 

16. Máte nějaký svůj osobní cíl nebo výzvu, v čem byste se chtěli zlepšit, jak třeba zlepšit 

svojí praxi? 

M: Ty cíle zlepšit no. A prostě aby to ty děti viděly, co všechno se naučily, protože oni pak 

za mnou vždycky přijdou a že se nic nenaučily, tak abychom si to třeba otevřeli a koukli se, 

hele tohle jste se naučili, tohle jste na začátku neuměli a teď už umíte. A to se dá právě na 
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těch reflexních hodinách a cílech a tak dobře ukázat. No tak na to se víc zaměřit, aby oni 

viděli ten pokrok sami, protože to oni jako neviděj no. 

K: Já možná ještě nějakou sebereflexi svojí a ještě jako sama si říct teď už zastav a nedělej 

něco na úkor něčeho jinýho, protože si myslím, že to tak často je. Jak jsme mladý, chceme 

to dohnat, všechny ty ostatní kolegyně, tak toho děláme občas víc, než bychom měli. 

Třeba veškerý kartičky a serepetičky jsou občas úplně zbytečný. Jo jako laminuješ se s tím 

celej víkend a pak to využiješ 1, takže fakt jako je lepší najít materiál, který jako využiješ 

celej rok hezky. 

17. Uvažovali jste někdy o odchodu ze školství a jestli ano, tak proč? 

K: Já jsem si říkala, jestli to vydržím jako dlouho. Teď ne, teď jako odchod ne, ale jako jestli 

fakt celej život budu učit. Jakože ta otázka tam asi jako proběhla v mý hlavě, protože je to 

prostě náročný. Ale zase potom jako si myslím, že to je zase ideální s dětma jako práce vůči 

těm prázdninám. A takhle, sice je to naše dovolená, ale prostě je to ve stejnou dobu. Takže 

takhle, ale pak si řikám, jestli to prostě zvládnu až do důchodu, protože je to prostě hodně 

vyčerpávající. 

M: Já jsem chtěla skončit celej tenhle školní rok, protože jsem si říkala, že jsem mladá, že 

právě jako učitelství je super, jako mít dět, tak k rodině je to úplně ideální zaměstnání. A 

když ještě děti nemam, tak kdy teda vyzkouším něco jiného, něco nového, než teď? Ale dala 

jsem si ještě rok, že je mi líto to opouštět, teď po tý první třídě hned a že uvidím, jestli se to 

třeba zlepší, protože teď to fakt bylo náročný ta první třída, moc dětí. A vlastně jsem 

uvažoval o změně školy, byla jsem i jako na soukromý škole, kde prostě by bylo 10 dětí ve 

třídě, 2 učitelé na ně, asistent na ně, fakt jako skvělý, úplně si na druhou stranu říkám, že 

tam vždycky bude dobrej učitel nějakej. A že jako se pokusím tady, nějak to ještě zkusit jako 

tady. Ale jako říkám si, když něco nového zkusit, tak kdy jindy než teď? No jakože jestli se 

chci fakt od svejch jako pětadvaceti zabednit jako v tý škole a dělat to celej život. To nevím, 

a pak ale mě nikde nevezmou, že jo, že zas nebudu mít roky praxe. A pak si zase řikám, že 

jsem pro ty děti hodně atraktivní. Mladá holka a pak až přijdu po mateřský, tak už budu jako 

většina učitelek dospělá ženská. Takže mám prostě hroznou vnitřní rozepři, no. 

18. Dali byste začínajícím učitelům nějakou radu, tip do začátku praxe? 
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K: Hlavně nepřepálit začátek. Nedělat si milion pomůcek, milion materiálů. 

M: Jo přesně, jako je to zbytečný, jako nejdřív si vyzkoušet, co všechno potřebuješ. Pak si 

něco dodělat, kdyžtak nebo vždycky se dá všechno půjčit od kolegů nebo prostě jsou různý 

pomůcky ve škole, nekupovat, neutrácet milion peněz, protože fakt je to často jako zbytečný 

a nemusíš mít úplně všechno.  

K: Najít si taky nějakej ten čas mimo tu školu, no víte jako chodit někam cvičit, běhat, mít 

asi kamarády, který neučí jenom. 

M: Netahat si školu domů tak po práci domů. 

K: Jo to vůbec, jako když jdeš spát a myslíš na školu, to je špatně. A je to fakt těžký to 

nedělat, prostě se snažit unavit nějak jinak, aby sis lehla a spala no. A nedělat si nic z toho, 

že kolegyně má úplně dokonale vyzdobenou třídu a úplně všechno skvělý. 

A nějak jako víc věřit sobě a jako myslím, že ta škola nám dala tolik, abychom se nebáli tam 

si jít stoupnout a odučit, nějaký základy prostě máme, takže jako bych se toho nebála a nechat 

si poradit, ale mít i svoji hlavu furt no. 

M: A že je důležitý si najít s rodičema, co každýmu vyhovuje. Jako jakej vztah si nastavit, 

že každej učitel je jinej, někdo chce být prostě odtažitej a vůbec se s nima nebavit nebo 

napsat je nějakej email maximálně a tím jako skončit a někdo chce mít jako blíž ty rodiče. 

No, tak to se taky každej musí najít sám. 

A nedělat si z toho hlavu, když se najde nějaký rodič, kterej tě pošle do háje občas, to tak 

prostě je. 

Příloha 8 

1. Jak dlouho učíte? 

Teď v září jsem začala třetí rok. 

2. Jakou funkci momentálně zastáváte (třídní učitel, párový učitel, asistent)? Kolik 

hodin máš týdně? 

Jsem třídní v 5.třídě a mám 22 h týdně. Začínala jsem jako párová učitelka a po půl roce 

dostala svojí třídu. 
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3. Jak dlouho jste začal/a po ukončení studia učit? 

Začala jsem učit hned po státnicích a ještě jsem při prvním roku ve škole dodělávala 

diplomku.  

4. Škola, na které momentálně učíte, je Vaše první? 

Ano, je to škola, kde jsem plnila svý souvislý praxe a po nich tam hrozně chtěla učit. 

5. Jak Vás fakulta připravila na výkon učitelské profese? 

No, co se asi týká třeba didaktiky matematiky, tak to jsme probírali docela dopodrobna. Teda 

Hejnýho matematiku, normální matematiku vlastně moc ne. A pro toho, kdo to pak nešel 

učit, to moc nemělo smysl se učit 5 let jen Hejnýho matiku a nic jinýho. No každopádně jak 

mě připravila…třeba z portfolia, co jsme museli vytvářet pro asistentský praxe, jsem v 

prvním roce čerpala aktivity pro děti ve škole, tak to bylo fajn, že jsem jako měla kam 

sáhnout. Ale vyloženě jak mě připravila, to nevím, nejvíc inspirace jsem načerpala během 

svých souvislých praxích od paní učitelky, která mě vedla a která se stala mým profesním 

vzorem. Takže nejvíc mě asi fakulta připravila, když nás vyslala na praxe a náslechy.  

A co ještě určitě zpětně oceňuju, byla výuka na mojí specializaci, výtvarný výchově. Tam to 

bylo super a tam nás fakt připravili do praxe. Zažívali jsme si všechno na vlastní kůži, 

všechno jsme společně tvořili, navštěvovali galerie a tak. A na vyučujících bylo vidět, že je 

to baví a hlavně to byli učitelé, kteří sami na základních školách učili, takže to bylo hodně 

znát a hodně nám to dalo. Takže mýho výběru specializace si moc cením, tam to bylo skvělý.  

6. Co vám při přípravě na učitelskou profesi chybělo? 

Víc praxí. Víc reálnejch situací…všechny modelový situace, na kterejch nám během 

seminářů vyučující něco modelovali, byli buď úplně ideální nebo úplně přehnaný. Když to 

vidím teď z pohledu učitelky, tak to tak v praxi vůbec není.  

Nebo nějaká příprava na komunikace s rodičema. Jak si to v začátcích, když prostě vůbec 

netušíte jak na to, třeba nastavit nebo jak si najít tu svojí cestu. Ne že nás do toho vhodí a 

nauč se sám. Nějaký třeba simulace rozhovorů s rodičema nebo prostě o tom aspoň mluvit, 

protože to dá hodně zabrat a je to pro nás hodně těžký.  
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A ještě mě napadá nějaká IT příprava. Jako jak vyplňovat online třídnici, kolik je 

všemožnejch BOZP opatření, který tam musej bejt napsaný, jak i třeba zapisovat různá 

hlášení a tak. Každá škola má jinej systém, ale jsou hodně na podobný bázi, takže prostě 

nějakej, já nevim, tutoriál, jak na to. A vůbec nějakej seminář na to, jak třeba psát ŠVP. Ve 

škole nám řeknou, ať si to na celej rok sepíšem a my vůbec netušíme, jak to má vypadat, jak 

na to, co se od nás očekává a tak.  

A pak třeba jak na nějakou psychohygienu. Jak nevyhořet. Celý studium nám jenom říkali, 

bacha ať nevyhoříte, jak je to hrozně častý a tak, ale žádný jako co je proti tomu a co dělat, 

aby to nenastalo. Taky nám vždycky doporučovali nemít učitelský kamarádky. Ale nemít 

moje kamarádky, tak si ani nemůžu postěžovat, posdílet, nikdo mimo učitelskou brandži 

tomu nerozumí, takže pravidelný setkávání s učitelskýma kamarádkama mě hodně drží nad 

vodou. Takže třeba míň takovejch tipů a víc tipů jak bojovat proti vyhoření.  

7. Co vás během praxe nejvíce překvapilo? 

Že se těch 45 minut, co má vyučovací hodina, nevyužije celejch na učení. Prostě ještě jsem 

nezažila, že by se to celý věnovalo učivu. Minimálně nějaká část se pořád zdržuje 

výchovnýma opatřeníma. Pořád řešíme nějaký nežádoucí chování, pořád ty žáky musim 

usměrňovat a mluvit jim do duše. To zabere fakt hrozně času a člověk pak prostě má nějak 

naplánovou tu hodinu, před hodinou se ale třeba žáci porvou nebo pohádaj a samozřejmě 

pak nemůžeme začít se zvoněním počítat, ale musíme vyřešit tu situaci. Tak z toho jsem byla 

na začátku fakt špatná, kolik času to sežere a zdrží.  

A taky mě překvapilo jak moc narvaný třídy jsou. Aby se v ročníku sešly 3 třídy, kde je 31-

33 žáků, to je fakt šílený. To je pak úplně jiná práce, než ve třídě s 25 žáky, i to je obrovskej 

rozdíl. Takže to mě překvapilo, že nejsou nějaký rozumný maxima a že prostě v třídě s 

takovymhle počtu žáků se pracuje fakt náročně a většinou na úkor těch rychlejších dětí, 

protože to tempo je taky hodně rozdílný a jiný. A taky kolik dětí s PLPP ve třídě může být a 

jak to má pak člověk všechno stíhat, připravit aktivity pro rychlíky, připravit pro střed třídy, 

pak speciální cvičení pro všechny požadavky dětí s PLPP, to je fakt náročný.  

8. Co je pro vás v praxi náročné? 



64 

 

Držet všechny možný dozory, to je hrozný. Ale jinak to je asi skloubení pracovního a 

osobního života. Prostě jak jsme ještě učitelé v začátcích, tak nemáme tolik materiálu z 

dřívějška, který bychom mohli využívat, většinou si všechno ještě tvoříme nanovo, všechny 

možný pracovní listy, aktivity, testy a tak. A to pak zabere strašně času. Skončím s 

vyučováním, jdu se naobědvat a pak jsme s kolegyní třeba do 4-5 v kabinetu a připravujeme 

následující den. A když se pak píšou nějaký větší práce nebo třeba v dílně psaní, když napíše 

všech 33 dětí příběh, tak si to beru domů a přes celý víkend čtu, opravuji, hodnotím. Takže 

nějaká časová rovnováha se mi moc nedaří dodržovat. Ale cítím, že se to teda od začátku 

hodně lepší, jen pomalu. 

A jak už jsem říkala v předchozí otázce, práce s dětma s PLPP. To bych vlastně taky na 

fakultě moc ocenila, kdyby se tam tomu více věnovalo. Kde třeba najít tu hranici, kde končí 

porucha a kde začíná jen to, že je to dítě nevychovaný. To mi dělá docela potíže a s tím 

bojuju. Protože dítě je pak drzý, nepracuje, dostane špatnou známku a rodič se odvolává, že 

přece za to ale nemůže, že je to ta jeho porucha…tak to je taky náročný na to to nějak uchopit, 

že jo.  

9. Co se vám v praxi daří? Z čeho máte radost? 

Asi z toho, že mám přirozenou autoritu a je to i vidět ve fungování v tý třídě. Děti mi 

důvěřují, takže za mnou s čímkoliv přijdou. Bavíme se i dost přátelsky, o přestávky si 

povídáme, máme dokonce i whatssappovou skupinu, kde si třeba posíláme fotky z 

dovolených a tak. Ale pak když to už v hodině přehánějí, mi stačí nahodit pohled nebo trochu 

houknout a už je pořádek.  

10. Jaké jsou vaše největší obavy v průběhu výuky? 

Občas se bojim vlastně sama sebe, jak dlouho ještě budu mít trpělivost. Přitom učim vlastně 

chvíli…ale nikdy jsem si nemyslela, že se dnešní děti chovaj tak, jak se v tý hodině chovaj. 

A myslim si, že mam docela velkou trpělivost, ale že už to ty děti občas docela přeháněj a 

vůbec se nevidim těm učitelům, komu už třeba přetečou nervy a fakt zařvou nebo 

vybuchnou. To, co si ty děti dneska dovolujou, to bych si nedovolila v životě k žádnýmu 

dospělákovi.  
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Ale jinak jako v průběhu výuky přímo jsem se už třeba odnaučila se hroutit ze svý chyby. 

Že prostě není ostuda, když učitel udělá před dětma taky nějakou chybu, nebo že učitel taky 

něco neví a vezme si na pomoc internet. Myslim si, že to těm dětem ukazuje realitu, že je 

prostě dělat chybu v pořádku a že i ten učitel jí udělat může. Takže to mě trochu stresovalo 

na začátku, když jsem nastoupila, ale naučila jsem s tim hezky pracovat. 

11. Jaký byl/je druh podpory pro vás jakožto začínajícího učitele u vás na škole? 

Já nastoupila k nám na školu v první školní den, takže jsem přišla o takový ten přípravný 

týden, kdy se člověk všechno dozvídá. Začala jsem jako párová paní učitelka u jedné paní 

učitelky v 1.třídě, takže ta mi byla velkou oporou a do všeho mě ponořila a vše mě naučila. 

Když jsem poté poznala více lidí ve sboru, tak jsem se mohla koholiv na cokoliv zeptat a vše 

mi řekli, vysvětlili, ukázali. Takže to jsem se cítila dobře, že když jsem něco nevěděla nebo 

neuměla, tak jsem se mohla koholiv zeptat a hned se to naučit a dozvědět. Jinak jsme prý 

měli i uvádějícího učitele, ale jak jsem asi nastoupila za pět dvanáct, tak jsem ho při mým 

nástupu nedostala nebo co.  

12. Je něco od školy a její podpory, co vám chybí? 

Asi jenom nějakej přehled deadlinů a tabulek, co všechno a do kdy má bejt vždycky 

vyplněný. Protože jako novej učitel prostě nemáte šanci tohle vědět a pak akorát přijde email, 

když už je pozdě, že něco nemáte a ať to koukáte dodělat. Tak v tom jsem občas na černý 

listině, že mi něco chybí a přitom jak to mám vědět.  

13. Jaké je jednání s rodiči vašich žáků? Jak se vám daří s nimi jednat? Co tě při jednání 

s rodiči překvapilo, vyvedlo z míry? 

Musím zaťukat, že jsem měla doteď obří štěstí na rodiče. Jak už jsem říkala, že mam s dětma 

skupinu, kde si píšeme, tak mám skupinu i s rodičema žáků, pro nějakou rychlou konverzaci 

nebo třeba když máme ve třídě třídní Vánoce, tak posílám vždycky společnou fotku s 

děkováním a přejeme si tam všchni krásný svátky a tak. Tak to je hrozně příjemný, takový 

hodně lidský. Někdo se teda občas najde, že to zneužije. Třeba když mi prostě večer v neděli 

přijde zpráva, jaktože má Pepíček z matematiky trojku, když doma mu to tak hrozně jde. 

Tak to jsem se musela naučit ignorovat a odepisovat jen v pracovní době. Taky nepíšete o 

víkendu do banky nebo nevoláte svýmu doktorovi, tak by prostě rodiče neměli psát ani 
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učitelům. Tak to mě jen někdy překvapí, že se někdy najde někdo, kdo nemá zábrany a 

očekává okamžitou odpověď kdykoliv mi napíše.  

14. Jaké jsou vaše nejčastější problémy při plánování a přípravě vašich hodin? 

Asi ta práce s časem no a že jsem pak z hodin ovlivněná i po zbytek dne. Prostě něco si 

naplánuju, pak to tolik nevyjde třeba a celá hodina se mi překope. Nebo asi tím, že nejsem 

v praxi tak dlouho, tak nemám tolik aktivit v zásobě. Že prostě občas tápu, když všechno, co 

jsem měla připraveno a i v záloze, tak vyčerpáme, a já musím najednou narychlo něco 

vymyslet, tak to doufám, že se mi časem zlepší, když budu zkušenější.  

15. Co byste chtěl/a vylepšit pro vaši budoucí praxi? Jak zlepšit výuku? Osobní 

cíl/výzva. 

Bejt menší bordelář…já jsem hroznej schraňovač všemožnejch dokumentů, starejch testů 

atd, takže na začátku roku mám vždycky uklizenej stůl a na konci pak úplný hory papírů, 

který stejně většinu vyhodim. Takže bejt systematičtější přes celý rok a tolik nepapírovat 

nebo mít v tom nějakej řád a pořádek.  

16. Uvažoval/a jste někdy o odchodu ze školství? Proč? 

Uvažovala jsem maximálně třeba na odchod na mateřskou. Občas mám slabou chvilku, 

protože se člověk prostě strašně snaží, připravuje hodiny jak blázen, věnuje tomu hrozně 

času, a pak se to třeba nepovede, nedostane žádnýho ocenění jak od dětí, tak i třeba od jejich 

rodičů, že to berou prostě jako samozřejmost, a občas mě ta frustrace z toho hodně unavuje. 

Ale beru tuhle práci jako svý poslání, fakt cejtím, že jsem se pro tuhle práci narodila a moc 

mě baví, takže bych ráda, kdybych v ní ještě nějaký léta pokračovala. 

17. Jaké doporučení byste dal/a začínajícím učitelům v úplném začátku praxe? 

Aby si vyzkoušeli a obešli co nejvíc škol, než si vyberou tu svojí. Každá je škola je opravdu 

úplně jiná a je potřeba, aby vám sedla. A na začátku praxe aby hned nešli do třídnictví, ale 

vyzkoušeli si nejdřív aspoň jedno pololetí párovou výuku. To beru jako obří plus a ulehčení 

začátku praxe, protože si všechno v tý párový výuce okoukáte, vyzkoušíte a neleží to 

všechno přímo na vás, takže tam ještě není ta velká zodpovědnost za třídnictví, máte prostě 

daleko víc času se zajet a vše se naučit, než se jede ve třídnictví naostro. 
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Příloha 9 

1. Tak jak dlouho učíš? 

Tak teďkon jsem začala 3. rok. 

2. A jakou funkci momentálně zastáváš: třídní, párová učitelka, asistent a kolik hodin 

máš týdně? 

Třídní učitelka a plný úvazek, takže 22 hodin. 

3. A jak dlouho jsi po ukončení studia začala učit? 

No, já jsem začala učit jako v průběhu. Už jsem měla hotový všechny předměty, ale pak 

jsem si dodělávala státnice, když už jsem učila a teď mě ještě čeká diplomová práce. 

4. Škola, na které momentálně učíš, je tvoje první? 

Ano. 

5. Jak tě fakulta připravila na výkon učitelské profese? Co bys z fakulty ocenila? 

Tak určitě ta didaktická část, jakoby teorie, tak ta byla dostatečná. A jako oceňuju jakoukoliv 

praxi, kterou jsme měli, že to určitě jako nějaký přínos byl.  

A třeba v češtině si převážně myslím, že byl hlavně velkej důraz na pedagogiku. A i vlastně 

na matematiku. Předtím jsem o Hejného matematice nevěděla v podstatě nic. Ale zase teď 

nevím, jak bych úplně učila klasickou matematiku, kdybych šla někam jinam, protože tu 

jsme zase vůbec nebrali. 

Co se týče specky, měla jsem výtvarku, tak tam teda jako na mě bylo hrozně moc teorie. 

Zase bylo skvělý, že nás brali na ty výstavy, že tam to mi přišlo jako skvělý, že vlastně jsme 

si to vždycky rozebrali. Přišli jsme tam, ukázali nám třeba jak a co, protože ne vždycky bych 

třeba na to měla takovýhle pohled a oni nám to jako nastínili a trošku navedli. 

6. A co ti při přípravě na učitelskou profesi chybělo? Co bys ocenila, aby se třeba 

přidalo? 

No, za mě jsou to prostě zkrátka praxe. Protože jako ten nástup do té práce a ta realita je pak 

jako šok hroznej a já jsem docela stresař a ráda se teda na ty věci fakt připravím a vlastně 
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potom, co jsem nějak jako dokončila všechny ročníky, tak mě to hrozně jako děsilo a měla 

jsem pocit, že jsem si toho nezažila tolik abych jako naostro učila. 

A nevěděla jsem přesně prostě co a jak. Ani vlastně i z těch pár praxí. Třeba si pamatuji, že 

z matematiky jsme snad za ten semestr odučili jenom jednu hodinu, protože jsme se všichni 

museli vystřídat a kolikrát se to třeba ani nepovedlo. Takže ty profesorky nám řekli spoustu 

věcí, co třeba bylo špatně, takže sis odučila třeba jednu hodinu za ten semestr a vlastně si z 

toho měla akorát ještě hrozný pocit, že kdyby to bylo fakt třeba jednou tejdně nebo jednou 

za 14 dní, tak se z toho můžeš poučit a příště to vyzkoušet znovu, ale takhle to prostě nevíš. 

Ten prostor pro to byl až na těch souvislých praxích, jako naopak to bylo zase skvělý, ale 

přišlo mi to vlastně málo a už jako docela pozdě, že až v tom páťáku. Takže za mě mít víc 

praxí. 

Ještě bych ocenila něco na téma komunikace s rodičema. Protože oni nám tam řekli jak učit, 

co učit a vlastně vůbec ne to, s čím my se tady každý den potýkáme. Opravdu bych řekla, že 

dennodenně řešíme konflikty mezi dětmi, kolikrát řešíme konflikty s rodičema. A to ti na 

fakultě nikdo neřekl, jak třeba reagovat, nebo prostě nějakou tu pomoc, protože teď je to 

takovej pokus omyl, že jo, jestli to teda jako vyjde, nebo ne. Někdy třeba něco nedomyslím, 

tak příště už se jako poučím a příště už to udělám jinak, ale kdyby přece jenom jako na tý 

fakultě řekli i nějaký zkušenosti z jejich života, třeba osobního. Já vím, že jednou jsme měli 

nějakou profesorku, která učila na základce, a ta nám říkala různý zkušenosti, že tady se mi 

stalo třeba to a to s jedním tatínkem a my jsme to jako studenti hrozně hltali a hrozně nás to 

bavilo. Ale bylo to fakt jako jednou za semestr a vlastně byla jediná. 

7. Co tě během praxe, co učíš, nejvíc překvapilo, z čeho jsi byla třeba v šoku? 

Asi celkově, jak je to hrozně komplexní zaměstnání, jakoby ta profese, že je toho strašně 

moc. A co všechno se jako ten den nebo o jednu hodinu stane, na co všechno musím myslet? 

Co všechno musím jako zkombinovat, že to mě prostě předtím vůbec nenapadlo. A přesně, 

že to není jenom o tom učení o odučím si tady hodinu českýho jazyka, ale že furt řešíme 

nějaký problémy, třeba kdo co nemá, pořád jedeme nějaký poučování, vysvětlování, 

výchovu…to podle mě málokomu dojde, kolik práce kolem toho je, že to není jen to samotný 

učení.  
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A asi jakoby největší šok, než si na to ten člověk jako zvykne a začne v tom jako nějak teda 

fungovat. Vždycky, když je nějaký klidnější den, tak si řeknu jako skvělý, ale bojím se, že 

to zakřiknu, protože druhej den prostě bude zas něco jinýho. 

8. A co je pro tebe v praxi náročné? 

Já jsem toho měla hodně jako úplně ten první rok. Teď už jsem trošku se v tom jako zlepšila, 

ale já vždycky cejtila hroznej tlak na to, jak sestavit tu přípravu tak, abych to stihla. Třeba 

že občas jsem na sebe dávala tlak, jako že to potřebuju stihnout a nebo jsem si tam toho radši 

dala vždycky víc, protože zase jsem jako ráda být na vše připravená. To mě hodně jako 

stresovalo, abych náhodou tam neměla 10 minut volna a teď bych jako nevěděla. Takže jako 

ten time management, jak si to celý časově rozvrhnout, s tím jsem na začátku fakr hodně 

bojovala. 

9. Co se ti naopak v praxi daří? Z čeho máš radost? 

Já jako obecně mám ráda tu práci s těma dětma. Že ikdyž jako kolikrát jsem třeba naštvaná, 

nebo řešíme prostě furt něco, tak vždycky mám úplně hroznou radost, že jsem třeba buďto 

situaci zvládla, že jsem si vlastně řekla, ty jo, a teď jsem to krásně zvládla, to šlo úplně samo 

ze mě a vyřešila jsem třeba nějakou situaci s dětma fakt dobře.  

Protože mám pocit, že hodně jsme pracovali s dětma třeba na těch vztazích a všem a že je 

teďkon hrozně vidět, jak se to vyplácí. Jakoby i tak furt něco řešíme, ale ty děti s tím uměj 

pracovat. Pochopí to, přiznají to a že už jako vidím, že se to vyplácí a že vlastně to úsilí, 

které do toho dávám, že to prostě jako je hrozně znát a to je pak jako hezký no. 

10. Máš nějaké obavy v průběhu výuky? 

No, často mě třeba stresuje, jak jsem si ještě žádnej ročník neodučila dvakrát, tak jak mám 

každý rok učit něco novýho, tak z toho mam obavy. Že se mi často stává třeba to, že vím, že 

něco není moje úplně parketa. Ve 4. třídě je to teď třeba dějepis. Vlastně si to ještě nastuduju 

před tím, abych teda jako jim neřekla nějakou blbost, ale nikdy nevím s čím ty děti jako 

přijdou. Takže mám často takový to, jako že bych jim to chtěla říct, ale bojím se vlastně 

jestli to třeba budu znát, že to je takový jako nejistý. A já v tom sama nejsem jistá a ještě to 

mám učit, tak to je takový jako pro mě trošku stresující. 

11. A jaký byl nebo je druh podpory pro tebe jakožto začínajícího učitele? 
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Tak určitě v ročníku jsem hodně konzultovala. To jsem mohla i přijít zaučitelkama, co byly 

obě hodně zkušený a kdykoliv jsem za nima přišla, tak mi jako poradily, daly svůj názor. 

Pak jsem měla uvádějící učitelku. A vlastně tady u nás na škole byly schůzky nováčků, kam 

jsme teda jako chodili všichni noví učitelé a asistenti jednou měsíčně. Tam jsme se mohli 

vždycky na něco zeptat, nebo prostě řešit cokoliv nás jako trápilo a zase to vedli zkušení 

učitelé, kteří nám jako poradili s čímkoliv, nebo nás naopak jako přesměrovali k někomu, za 

kým jít, co zjistit a nebylo to jenom ohledně učení, ale i celkově chod školy přesně, že to 

vysvětlili, řekli, jak to funguje, protože přece jenom každá škola je trošku jiná a ještě na 

začátku to prostě jsem netušila vůbec, co a jak. 

12. No a je něco od školy a její podpory, co ti chybělo, nebo chybí doteď? Co bys ocenila, 

aby se jako změnilo? 

Já jsem teda první rok byla jako párovka, kde tě teda vede ten učitel třídní nějakým 

způsobem. Ale pak když jsem začala učit já sama, tak bych třeba ocenila hospitace od vedení. 

Že by se na mě měli jít podívat a pak mi dát třeba nějakou zpětnou vazbu. Když pak přijde 

nějakej nespokojenej rodič třeba, že se mu nelíbí, jak učím nebo cokoliv a vedení by u mě 

bylo a třeba to vidělo jinak, tak by mě v tom mohlo podpořit nebo prostě říct, jak to vidí oni. 

Na druhou stranu jsem zas hrozně nervní, když mi do třídy někdo jde, ale určitě by to bylo 

spíš lepší, kdyby občas přišli. 

13. Jaké je jednání s rodiči tvých žáků? Jak se ti daří s nimi jednat a co ti třeba při jednání 

překvapilo, nebo by vedlo z míry? 

Jo, tak my máme třídní schůzky triády, takže to prostě probíhá standardně, že občas se 

doptávaj, ale nic zásadního. To bylo na začátku pro mě strašně stresující ty normální 

schůzky, stoupnout si jako před ty rodiče, ale teď už nejsem furt ve stresu, už je to lepší. 

To komunikaci jsem dřív měla na bázi toho, že já jsem jim každý pátek posílala email s 

nějakejma informacema na příští týden, na což mi občas odpovídali s nějakým dotazem. Ale 

jinak to bylo hlavně informativní. Pak samozřejmě, pokud já jsem potřebovala něco extra, 

tak jsem jim to napsala emailem. Vždycky oni mně odepsali a nějak jsme si to jako vyjasnili.  

Na začátku jsem jim totiž nechtěla dát ani svoje telefonní číslo. Udělala jsem si jako jinou 

sim kartu, ale pro mě to bylo strašný, jakože já jsem ten telefon furt někde zapomínala a 
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vlastně mi to nakonec vůbec nevyhovovalo. Takže jsem jim po asi půl roku řekla, že to zase 

změníme a že jim teda to číslo dám, ale že budu ráda, když to budou využívat hlavně v 

nějakých nezbytných, urgentních situacích, což mi přijde, že jako většina vlastně jako 

dodržuje, že s tím jako problém nemají. A že preferuju teda tu každodenní komunikaci e-

mailem s tím, že já třeba když i děti třeba něco provedou, tak já jim to sepíšu jako do e-

mailu. 

14. A vyvedlo tě někdy něco z míry, jakože překvapilo tě někdy nějaké jednání třeba? 

No loni na konci roku mě jedna maminka před všema rodičema na třídních schůzkách 

vlastně osočila, že nechce, abych pokračovala s dětma, protože tady na škole je zvykem 1.-

3. ročník a 4.-5. někdo jiný a já jsem jako měla možnost s nimi pokračovat. A to jsem teda 

jako od vedení přijala a řekla jsem to dětem a týden na to rodičům na těch třídních schůzkách 

a maminka prostě asi měla jinou představu, protože chtěla jako muže učitele a dala mi to 

hodně sežrat a vlastně přede všemi. Takže všichni ti rodiče na mě koukali, ona vlastně jako 

teda říkala, jak je zklamaná a co a jak. A já jsem vlastně jim tam i říkala, já chápu, že ne 

každej, jako je stoprocentně spokojenej, řeba má každej jako nějaký jiný preference, ale že 

doufám, že to prostě přijmou tak, jak to je a mě vlastně i překvapilo to, že s tou maminkou 

jsem nikdy neměla nějakej větší konflikt jo nebo nic, co by jako naznačovalo, že tam bude 

až takhle jako razantně vystupovat a já vlastně v tu chvíli jako vůbec nevěděla, jak mám 

reagovat. Ještě to, že na mě kouká celá třída rodičů. A já zas neumím o sobě říkat, že já jsem 

ta nejlepší jo, jako jsem skvělá, nevím, na co si stěžujete, takže jsem byla hodně jako v šoku. 

A ještě jsem ani správně nezareagovala, že jsem mohla říct, můžete to řešit s vedením třeba, 

nebo já jsem to možná pak i řekla, ale ona do mě furt šila a já jsem opakovala asi 2 věty furt. 

A vlastně jsem nevěděla, jak se z toho mám vymotat a utnout. A byla jsem z toho pak jako 

hodně špatná, právě jsem to právě řešila i s vedením a s těma kolegyněma, jako jak by se 

zachovali, co a jak, a pak jsme si s maminkou dali ještě schůzku, i s paní zástupkyní a 

maminka se mi vlastně omluvila, že to bylo nějak jako nával emocí. Ale měla jsem pak 

prostě měsíc v depresi, furt jsem se zpochybňovala, co teda dělám špatně, že ona mi ani nic 

konkrétního neřekla a bylo to prostě jako nepříjemný. Ale teď už jsem zase poučená, že 

příště už bych třeba věděla. 

15.  Jaké jsou tvé nejčastější problémy při plánování a přípravě tvých hodin? 
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No třeba v matematice je pro mě vždycky problém najít cíl tý hodiny, protože jak máme 

Hejného matematiku, tak většinou je tam strašně moc prostředí. Tak vlastně se mi to hrozně 

těžko jako propojuje. Vlastně neumím se moc jako zaměřovat na ty cíle, aby to vlastně 

dávalo smysl. A to vím, že s tím jsem měla problém už jako i na vejšce, že vždycky, když to 

po nás někdo chtěl, co je ten cíl tý hodiny, tak já vlastně vůbec jako nevěděla, jak to z toho 

vytáhnout. Prostě jsem si vždycky myslela, že to je to, čemu se věnuješ jako nejvíc tu hodinu. 

Ale přijde mi, že v některých hodinách se to prostě hrozně těžko hledá. Ale hlavně mám 

tohleto jako v tý matematice. 

A jinak jako často i řešim, aby je to bavilo, aby se měnily ty aktivity a jestli je to dostatečný 

a taky mi přijde, že ne vždycky to jde, ale jakože i v tomhletom je to pro mě takový náročný. 

16. A co bys chtěla vylepšit pro svoji budoucí praxi? Máš nějaký osobní cíl nebo výzvu? 

Já hodně řeším pracovní klid v hodinách. Protože třídou mám hodně upovídanou a hrozně 

rádi jako všechno sdělujou, všechno komentujou. A ještě čím jsou starší, tak tím to jako 

bejvá trošku umocněný a hrozně jako řešim, abych je zvládala v tý hodině, a aby se mi to 

furt nerozjíždělo, nějaký ty diskuze tam, kam nechci. Oni jsou pak naštvaný, že je nenechám 

mluvit, ale prostě občas je to fakt jako často. A já se pak na ně vždycky zlobím, že zase 

nestíháme, protože si začali zas mezi sebou povídat, a pak jim zase vadí, že jo, samozřejmě, 

když já potom přetahuju do přestávky a neskončíme se zvoněním. A to na sobě trošku jako 

teď pracuju s tím, co pro to dělat jinak, aby k těm situacím docházelo míň a míň. 

17. Uvažovala jsi někdy o odchodu ze školství a jestli jo, tak proč? 

Spíš tak jako do budoucna jsem o tom přemejšlela, že jako momentálně v blízký budoucnosti 

ne, ale když si uvědomím, že teď mi 28 a jak je to vlastně náročný, tak si neumím představit, 

že to budu dělat třeba 60. Možná je to i tím, že tady máme těch 30 dětí. Kdyby to byla menší 

škola s méně dětmi, tak by to třeba bylo lepší. Nevím, nemám to srovnání, ale vlastně si 

myslím, že je to prostě fakt náročný. Že na to člověk musí mít nějakou tu náturu, že to třeba 

nechá fakt ve škole, dál se nestresuje, možná k tomu má i třeba jiný přístup. Ale já pro sebe 

si nejsem si jistá, jestli to vlastně jako zvládnu. 

18. Jakou radu bys dala začínajícím učitelům, kteří budou teď nastupovat? 
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Pokud je více škol, jako ta naše, kde jsou párové výuky, tak jako začít už během toho studia 

někde učit. Chápu, že ne každej si troufne, já bych si na to asi taky netroufla prostě ve třeťáku 

jít jako do třídnictví. Ale pokud jsou školy, kde umožňujou třeba jenom poloviční úvazek, 

nebo jenom jako takhle si něco učit, tak si myslím, že jeden rok dá někomu víc než celý 

studium pomalu. Aby si prostě okoukali, co jim přijde dobrý, co jim přijde špatný. Aby viděli 

jako co nejvíc prostě, než se stanou těma třídníma. 


